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Za Opencard
má pykat
Pavel Bém
Hlavní město se po dlou-
hém otálení konečně roz-
hodlo řešit obří průšvih
jménem Opencard. Předra-
žená karta, kterou zavedl
právě pražský primátor Pa-
vel Bém, slibovala mnoho
funkcí, ale nic nesplnila.
Nakonec ji letos nahradila
nová karta pojmenovaná
Lítačka. STRANY 2 A 3Je legendou. Fotbalista Karel Poborský představil včera v Praze zlatou a stříbrnou pamětní minci se svým portrétem. ČTK

Svátek slaví: Klement

inzerce

Doba rekordně levných
hypoték končí. Podraží
Komerční banka. Přišla s vyšší úrokovou sazbou první, další velké banky se přidají v prosinci. Zdražení.
Podle bank za něj mohou změny v zákoně o spotřebitelském úvěru i vyšší mezibankovní poplatky STRANA 4

inzerce

Pouze v
BRNOCARU!
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Praha bude žalo-
vat exprimátora
Béma a jeho radu
kvůli škodám, jež
způsobil projekt
Opencard.

Hlavní město se po mnoha
upozorněních konečně roz-
houpalo a začne opět řešit nej-
větší průšvih posledních let –
kartu Opencard. Radní schvá-
lili podání žaloby na vymáhá-
ní škody. Uhradit ji budou
chtít po někdejších radních
včetně bývalého primátora
Pavla Béma. Žaloba má vést
ke stíhání politiků zodpověd-
ných za kauzu červené karty
na městskou dopravu.

Karta Opencard stála zhru-
ba 1,7 miliardy korun. Od le-
tošního března ji začalo měs-
to nahrazovat novou kartou
Lítačka.

„Jedná se o složitý problém,
který úřady řeší více než rok.
Radní rozhodli o podání žalo-
by na náhradu škody,“ řekl

mluvčí magistrátu Vít Hof-
man. Radní uložili ředitelce
magistrátu Martině Děvěro-
vé, aby žalobu ve spolupráci
s úředníky a právními porad-
ci dopracovala. Jde zejména
o určení výše škody.

Už dříve upozornil klub Pirá-
tů, že Praha žalobumusí podat
do letošního 5. prosince, jinak
bude její nárok promlčen. „Pri-
mátorka Krnáčová sice opako-
vaně říká do médií, že Bém by

měl za Opencard platit, ale ne-
zbývá užmoc času, aby dokáza-
la, že to nebyly prázdné řeči,“
uvedl předseda klubu Pirátů Ja-
kub Michálek. Názory na to,
odkdy promlčecí doba začala
běžet, mohou být podle něj
různé, ale aby Prahaminimali-
zovala riziko promlčení, je po-
třeba podat žalobu co nejdřív.

Podle magistrátu promlče-
ní škody zatím nehrozí. „Dří-
ve avizovaná lhůta neodpoví-

dá závěrůmnaší právní kance-
láře. Škoda vzniká až od mo-
mentu prodražení,“ řekl
mluvčí magistrátu Hofman.
Konkrétní datum, odkdy pro-
dražování začalo, neuvedl.

Pavel Bém dal ve svém vyjá-
dření pro iDNES.cz už minulý
týden najevo, že mu záměr
radních podat žalobu mnoho
starostí nedělá. „Mohl bych
jim doporučit obrátit se na
soud, aby prošetřil, jestli ná-

hodou nevznikla škoda při za-
vedení Lítačky, která je stejně
drahá a nic neumí a navíc na
ni nebylo vypsáno žádné výbě-
rové řízení, na rozdíl odOpen-
card,“ vzkázal s tím, žemá ale
na práci důležitější věci. Kdy
bude znění žaloby dokonče-
no, není jasné.

Podlemluvčího Víta Hofma-
na rada ředitelce magistrátu
Martině Devěrové uložila dva
takzvané kontrolní termíny.

Z karty se stal symbol pro dobu primátora Béma. MAFRA

Jak šel čas v kauze Opencard

V říjnu 2005 rada města schváli-
la projekt čipových karet pro
placení za MHD.

● duben 2007 – Magistrát začal
vydávat karty Opencard.

● listopad 2009 – Z auditu vyply-
nulo, že náklady na kartu ne-
odpovídají stavu projektu.
Další audit potvrdil výhrady
předchozích kontrol; za hlav-
ní riziko označil závislost pro-
jektu na vlastníkovi práv k sys-
tému, firmě Haguess.

● únor 2010 – Na základě trest-

ního oznámení zastupitelky
Jany Ryšlinkové začala projekt
Opencard prověřovat policie.

● březen 2014 – Poslanecká sně-
movna zřídila komisi, která
prověřovala vyšetřování. Ko-
mise podala trestní oznámení
na dozorující státní zástupky-
ni Máchovou a policii.

● 2014 – Antimonopolní úřad
uložil Praze pokutu milion
korun za smlouvy uzavřené
bez výběrového řízení. Už dří-
ve dostala pokutu 600 tisíc
a dopravní podnik půl milionu
korun.

Wobenzym - originální tradiční enzymový lék z přírodních zdrojů k vnitřnímu užití. Čtěte pečlivě příbalovou informaci.
www.wobenzym.cz / konzultace s lékařem na tel.: 800 160 000 / MUCOS PHARMA CZ, s.r.o., Uhříněveská 448, 252 43 Průhonice

Více na www.wobenzym.cz
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Dárek, který těší a pomáhá
lék Wobenzym®

Navíc 2 dárky ZDARMA až domů!!!
K Wobenzymu 800 tbl. poukaz na 2ks

unikátní české zubní pasty
v hodnotě cca 500 Kč

ZA NEPOVEDENOU KARTU

inzerce
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„Jeden z nich je ke konci le-
tošního roku, druhý k 31.
březnu 2017,“ řekl Hofman.
Podle mluvčího s vymáhá-
ním škody neotálí. „Zabývá-
me se tím delší dobu. Nejprve
bylo nutné zajistit fungování
Lítačky,“ vysvětluje Hofman.
Podání žaloby doporučil

radě města výbor pro legisla-
tivu, který zadal zpracovat
prověření odpovědnosti poli-
tiků na svém zasedání 19. říj-
na. „Rozhodnutí radních po-
važuji za správné, protože je
všem zcela zjevné, že vlastní
odpovědnost za předraženou
Opencard nesou především
politici,“ řekl zastupitel On-
dřejMirovský, předseda výbo-
ru pro legislativu, veřejnou
správu, protikorupční opatře-
ní a ICT.
Nyní je podle Mirovského

potřeba celou kauzu detailně
a nezávisle posoudit. „Je záro-
veň potřeba předejít zásad-
ním chybám minulosti, kdy
trestní spis skončil u státní zá-
stupkyně Dagmar Máchové,
která celou problematiku roz-
dělila na šest samostatných
kauz a tím, zdá se, pravděpo-

dobně zabránila jejich úspěš-
nému vyřešení,“ dodalMirov-
ský. Státní zástupkyni Dag-
marMáchovou už kvůli Open-
card prošetřovala Generální
inspekce bezpečnostních sbo-
rů. Před časem byla zadržena
policií a postavena mimo
službu kvůli svému spojení
s rozsáhlou kauzou Bereta,
v níž šlo o dlouhodobé obcho-
dování s citlivými policejní-
mi informacemi.

Kartu Opencard si v uplynu-
lých letech vyzvedlo více než
milion cestujících. Projekt
byl schválen právě v éře
Béma. Od letošního března
Praha vydává kartu Lítačka,
která Opencard postupně na-
hrazuje – nové se už nevydá-
vají. Karta Opencardmělamít
řadu funkcí, nakonec ale slou-
žila v podstatě jen jako tram-
vajenka a průkazka do
knihovny. ROBERT OPPELT

Tresty za Opencard

BLACK FRIDAY

VEŠKERÉ OBLEČENÍ, OBUV A DOPLŇKY

Nabídka platí 23.11. - 27.11.2016 nebo do vyprodání zásob.

Dostupné také v obchodní síti

Děti si zahrají s Hurvínkem
Svět dřevěné postavičky Hurvínka chce představit svým
návštěvníkůmMuzeum hlavního města Prahy, které spo-
lu s Divadlem Spejbla a Hurvínka připravilo výstavu
k 90. narozeninám této legendární české loutky. Lidé na
ní budou moci nahlédnout do dárků, které dostal Hurví-
nek od Spejbla, Máničky a Bábinky, a jejich prostřednic-
tvím se dozvědět řadu věcí o nich i samotném divadle.
Výstava bude otevřena do 19. února. ČTK

Připravovaná žaloba není
první. Různé soudy už o kartě
několikrát rozhodovaly.

● Letos v září potrestal zatím ne-
pravomocně pražský městský
soud kvůli Opencard pět lidí
podmíněnými tresty, obžalo-
vaných bylo celkem patnáct
a mezi nimi i deset někdejších
radních. Týkalo se to ale až Bé-
mových nástupců – primátorů
Svobody a Hudečka.

● Podle obžaloby měli bez výbě-
rového řízení uzavřít dvě
smlouvy týkající se Opencard.

Firma Haguess spravující kar-
tu tak měla získat neoprávně-
né výhody, město prý utrpělo
škodu přesahující 24 milionů.

● Před dvěma lety vrchní soud
pravomocně odsoudil někdej-
ší úředníky magistrátu za zvý-
hodnění firmy Haguess. Nej-
přísnější trest, 3,5 roku nepod-
míněně, dostal bývalý ředitel
odboru informatiky Ivan Sey-
ček. Šéf hodnotící komise Jiří
Chytil odešel s podmíněným
trestem 1,5 roku odnětí svobo-
dy, další tři obžalované soud
zprostil viny.

MÁ PLATIT BÉM

inzerce
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Legislativní novinka, která se týká
spotřebitelských úvěrů, přinese od
prosince bankám i klientům řadu
změn, třeba i v administrativě. Důvo-
dy upřesňuje výkonný ředitel České
bankovní asociace Pavel Štěpánek.

Jak se banky připravují na nový
zákon o spotřebitelských úvěrech?
Zákon přinese do činnosti bank

mnoho změn, a proto se banky na
změnu připravují prakticky po celý
rok. Zákon se dotkne jak obchodního
modelu bank, tak přístupů k řízení ri-
zika, stejně se promítne do změn
smluvní klientské dokumentace i do
obsahu komunikace s klientem, ze-
jména co do množství informací.

Přinesou legislativní změny také
větší administrativní zátěž a vyšší
náklady pro banky?

Ano, nový zákon přinese nemalé
zvýšení administrativní zátěže, a tedy
nákladů bank – a ostatně i nebankov-
ních poskytovatelů úvěrů. Banky po-
nesou jednak jednorázové náklady na

naplnění zákona do své činnosti, ale
dražší bude i administrativa úvěrové-
ho procesu. A složitější administrativa
se bude týkat i samotných klientů.

Jsou to také důvody pro zvyšová-
ní úrokových sazeb hypoték?
Nelze přehlédnout, že přetrvávající

nízké úrokové sazby výrazně stlačily
i úroky z úvěrů. Proto náklady narůs-
tající regulace budou dopadat také na
klienty právě i prostřednictvím vyš-
ších úrokových sazeb. PAVEL URBAN

Ceny vzrostou u hy-
poték s fixacemi
nad pět let.

Doba rekordně levných hypo-
ték skončila. První z velkých
tuzemských bank přišla se
zdražením hypoték začát-
kem týdne. Další banky se při-
dají v prosinci.
Jako první zdražila Komerč-

ní banka. Od pondělí místo
stávající sazby 1,79 procenta
zvýšila sazbu pro tříleté fixa-
ce na 2,29 procenta a u víc
než pětileté fixace na 2,49
procenta. Ke zvýšení úroko-
vých sazeb vedly banku
podle jejíhomluvčího dva dů-
vody. „Prvním jsou dodateč-
né náklady, které bance
vzniknou v souvislosti s no-
vým zákonem o spotřebitel-
ském úvěru. Ten umožní kli-
entůmunových hypoték kaž-
dý rok předčasně splatit dva-

cet pět procent úvěru. Tím
druhým je, že se v posledních
dvouměsících zvýšily poplat-
ky, které si mezi sebou účtují
banky,“ říká Pavel Zúbek,
mluvčí Komerční banky.

Zdražení hypoték potvrdi-
la také Hypoteční banka, jež
je v poskytování hypoték jed-
ničkou na českém trhu. „Do-
jde ke změně úrokových sa-
zeb u sedmiletých a desetile-
tých fixací, a to o 0,3 procent-
ního bodu směrem nahoru.
Krátkodobé fixace zatím zů-
stávají beze změny, jejich zvý-
šení však nelze vyloučit,“ po-
tvrdila deníku Metro Marie
Mocková, mluvčí této banky.
Od 1. prosince zdraží také
UniCredit Bank.
S hypotečním trhem však

zamává nejen změna zákona.
Banky podle doporučení Čes-
ké národní banky (ČNB) za-
čnou omezovat hypotéky, je-
jichž hodnota přesahuje osm-
desát pět procent hodnoty za-
stavené nemovitosti. Ty na

sto procent hodnoty nemovi-
tosti prakticky vymizí. „Jed-
ním z hlavních důvodů je oba-
va ČNB před rizikovostí těch-
to hypoték, protože pád cen
nemovitostí by destabilizoval
bankovní trh, a rovněž pode-
zíravý přístup ČNB k způso-
bu oceňování nemovitostí –
prostě lze říci, že metodika
stanovení hodnoty nemovi-
tosti odhadci je poplatná rea-
litní bublině, a tak jsou ceny
nemovitostí přepálené,“ říká
Zbyněk Laisek z Porov-
nej24.cz.
Zdražení a omezení hypo-

ték se může promítnout také
do počtu sjednaných úvěrů.
„V souvislosti s možným růs-
tem úrokových sazeb hypo-
tékmůže dojít k určitému po-
klesu zájmu o úvěry na poří-
zení nemovitosti, nicméně zá-
jem o úvěry na rekonstrukce
bydlení by poklesnout nemu-
sel,“ odhaduje Hana Vaněčko-
vá, mluvčí Modré pyramidy.
Podle odhadů analytiků trh

dosáhne úrokového dna
v prosinci a poté sazby za-
čnou stoupat. „Podle našeho
názoru v nadcházejících mě-
sících zdraží úvěry na dlouhé
fixace nad pět let, které se
nyní prodávají pod cenou,“
odhaduje Libor Ostatek, ředi-
tel makléřské společnosti Go-
lem Finance. MAREK HÝŘ

Pavel Štěpánek ČBA

Citát

Česká národní banka
se bojí následků splask-
nutí bubliny a enorm-
ní touhy občanů
zadlužovat se.
ZBYNĚK LAISEK, POROVNEJ24.CZ

Nabídky hypoték se liší

Níže je porovnání aktuálních
sazeb rozdílu mezi nejdražší
a nejlevnější nabídkou bank.

● Pokud byste si dnes brali hy-
potéku na 2 miliony, s fixací
na 5 let, na celkovou dobu
30 let, tak nejlevnější nabíd-
ka na trhu je se sazbou 1,19
procenta (měsíční splátka
by byla 6609 korun).

● Nejdražší hypotéka je pak
se sazbou 3,14 procenta
(měsíční splátka by byla
8634 korun).

chcete DOJet

S It LeM
nebO DOJet DO cÍLe

S JapOnceM?

Kombinovaná spotřeba 5,0–5,8 l/100 km, emise cO2 131–152 g/km. Údaje dle směrnic
a nařízení eU nebo předpisů ehK. Vyobrazení vozu zahrnuje příplatkovou výbavu.
*po montáži originálního přislušenství.

Mitsubishi AsX
spolehl i vost MAde in jApAn

π Spotřeba od 5 l/100 km

π Ohromný zavazadlový prostor 488 l*

π 7 airbagů a klimatizace

v základní výbavě

www.mitsubishi-motors.cz

Plná zá
ruka

5let
od3690

00Kč

Zdražování hypoték je tady.
Stojí za ním nový zákon

Bankovní asociace. Zákon
změní komunikaci s klientem

Všichni poskytovatelé úvěrů nově musí
zájemcům jasně sdělit, kolik celkově za-
platí. Zároveň budou muset klienta dů-
sledněji prověřit, zda bude schopen
úvěr splácet.

● Nový zákon přinese také větší adminis-
trativní zátěž pro banky i nebankovní
poskytovatele úvěrů.

● Klienti budou také mít možnost splatit
každý rok předčasně až čtvrtinu z celko-
vé výše úvěru, a to bez poplatků.

● Banky si budou moci účtovat náhradu
nákladů, které vzniknou v souvislosti
s prodlením splácení. Předpis stanoví
maximální výši úroků z prodlení a poku-
ty (nejvýše to bude 200 tisíc korun).

inzerce

Zájem klesá

9484
Tolik lidí si v říjnu přišlo
do bank sjednat hypoteční
úvěr. Bylo to o 484 lidí méně
než v září. Mírně klesl také
objem půjčených peněz.

Největší změny v rámci zákona o spotřebitelském úvěru
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Její otec byl
oceněn
Herečka Jiřina Bohdalová
včera v Praze převzala za
svého již zesnulého otce in
memoriam udělené osvědče-
ní účastníka odboje a odpo-
ru proti komunismu. Otec
Bohdalové František byl
v 50. letech minulého století
odsouzen k patnácti letům
těžkého žaláře kvůli napo-
máhání k velezradě a pře-
chovávání zbraní. Sama he-
rečka byla neprávem vede-
na v seznamech StB, histori-
ci zjistili, že s tajnou policií
nespolupracovala. ČTK

Mobilem ovládne-
te celou domác-
nost. Technologie
dohlédnou na
dům, děti i psa.

Zazvoní budík a vám se doma
automaticky roztáhnou žalu-
zie, zapne se kávovar a teplo-
ta v domě stoupne na příjem-
nou teplotu. I takhle funguje
automatizovaná domácnost.
Jenže takzvaně „chytré spo-
třebiče“ nebyly zrovna levné,
a ne každý si je tak pořídil. To
se teď ale změnilo.
„Díky stupňující se konku-

renci, širší nabídce a techno-
logickémupokroku jsou elek-
tro spotřebiče a další prvky
chytré domácnost cenově do-
stupnější,“ říká ředitel náku-
pu amarketingu Expert Elek-
tro Ladislav Pospíšil. „Cena
chytrých spotřebičů začíná

na pár set korunách, za které
lze pořídit například teplotní
čidla, bezdrátové detektory
vody, stmívače či jiné senzo-
ry,“ jmenuje konkrétní zaří-
zení Michal Gabriel, marke-
tingový ředitel CZC.cz.
Že je o chytré spotřebiče zá-

jem, potvrzuje i Alza.cz:
„Loni jsme pro ně museli vy-
tvořit samostatnou produkto-
vou kategorii Smart, ve které
zákazníkům nabízíme

hi-tech novinky, jako jsou fit-
ness trackery, chytré hodin-
ky, zařízení pro monitoring
zdravotního stavu i zařízení
pro domácí mazlíčky. Aktuál-
ně obsahuje kategorie Smart
téměř 1,5 tisíce produktů,“
říká Karel Kučera, marketin-
gový ředitel Alzy.
Podle řetězce Expert Elek-

tro je zatím největší zájem
o celkové zabezpečení domu,
tedy o dohlížecí kamery, sen-

zory pohybu, dveří a oken.
„Tato zařízení jsou součástí
celé sady, kde jsou jednotlivé
produkty navzájem propoje-
né a ovládají se přes mobil,“
říká Pospíšil z Expert Elektro.
Chytrá domácnost dokonce
umí sama dům ochránit před
nepřízní počasí. „Například
když se blíží bouřka, dům se
automaticky postará o vytaže-
ní žaluzií a stáhne markýzy,
aby nedošlo k jejich poškoze-

ní větrem,“ popisuje Radim
Hendl, odborník na inteli-
gentní domy ze Schneider
Electric.
Zájem mezi zákazníky je

však nejen o celé chytré sety.
Na dračku jdou i drobnosti –
například moderní kartáčky.
„Ty mimo jiné průběžně hlí-
dají čas čistění a pomocí Blue-
tooth přenášejí všechny infor-
mace do telefonu,“ doplňuje
Pospíšil. MAREK HÝŘ

Hezky voní. Třeba v čajov-
nách. Vodní dýmky ale mož-
ná z nich zmizí. Zákaz kouře-
ní v pohostinství by mohl na-
konec dopadnout i na ně.
Nyní je sice chrání výjimka,
ale sněmovní zdravotní výbor
ji chce zrušit. „Vodní dýmky
k čajovnám patří, nepředsta-
vují nějaké riziko,“ řekl Mar-
tin Plíšek, který navrhl čajov-
ny z protikuřáckého zákona
vyškrtnout. Kritika se také
snesla na to, že by se nesmělo
kouřit na zahrádce. Protiku-
řáckýmzákonem se budou po-
litici zabývat v prosinci. MAP

Díky příznivějším cenám začína-
jí být hitem elektronické vychy-
távky. Například chytré šviha-
dlo, které vám spočítá, kolik už
jste cvičením spálili kalorií.

● Koupit lze dnes například ka-
meru, která umí rozpoznat ob-
ličeje a informuje uživatele na
dálku, který člen rodiny právě
přišel domů. Rodičům tak od-
padnou okamžiky plné nervo-

zity a čekání na zprávu od
dětí, jestli dorazily v pořádku
domů.

● Prodejci s elektronikou také
nabízejí lokalizační čipy, se
kterým již nebudete hledat,
kde jste zaparkovali auto,
odložili klíče nebo brýle.

● Na vášnivé sportovce čekají
senzory pro analýzu

tenisových či golfových úderů.
Senzor pro cyklisty zase doká-
že vyhodnotit nejen ujetou
vzdálenost a rychlost jízdy, ale
i intenzitu šlapání.

● Koupit lze i chytrá švihadla,
která zaznamenávají počet
skoků, spálené kalorie a časy
tréninků. Pomocí LED diod
v lanu se vám při každém oto-
čení vykreslí před očima
počet přeskoků a spálených ka-
lorií.

V chráněné krajinné oblasti
Bílé Karpaty se po dvou letech
objevil vlk obecný. Šelem
v české krajině opět přibývá –
jejich výskyt byl potvrzen na
Kokořínsku, v Jeseníkách či
Krušných horách. Z toho ne-
mají radost farmáři, přibývá
útoků na hospodářská zvířa-
ta. Ale i tomu se dá účinně brá-
nit. Navíc ochránci přírody
jim pomáhají vyřídit doku-
menty na náhrady škod. Vlci
jsou důležití. Pomáhají regu-
lovat přemnoženou zvěř. ČTK

Když půjčku,

tak svobodn
ou

Jen s naší půjčkou
si můžete svobodně
snižovat splátky –
bez žádání nebo

oznamování.

Více informací o podmínkách akce na www.homecredit.cz.

Volejte 800 261 818

Chytré dárky frčí, třeba zubní
kartáček. Kontroluje pečlivost

Už jste psali Ježíškovi? Tady je pár tipů na dárky, které jsou „chytré“ Kolik si letos připravit

11
Zhruba tolik tisíc korun utratí
letos běžná rodina se dvěma
dětmi za vánoční dárky. Za
jídlo na svátky pak vynaloží
dalších 8300 korun, přičemž
jen za štědrovečerní večeři
nechá v obchodě taková rodi-
na 2230 korun. Vyplývá to
z dat internetových obchodů
Zboží.cz a Kupi.cz.

Vodní dýmky.
Také zákaz?

inzerce

Vlci. Přibývají,
ochránci radí
hlídat zvířata



více na www.alza.cz/black-friday

slevy až 80%

více na www.alza.cz/black-friday

Právě
teď!
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Rallye Dakar 2017, prestižní
vytrvalostní závod těžkým te-
rénem, jako jsou písečné
duny, bláto, travnaté pláně,
ale i skaliska, je každým
dnem blíž a blíž. Své o tom ví
několikanásobný mistr re-
publiky v motokrosu Ervín
Krajčovič. Ten čerstvě před-
stavil závodní tým, který dru-
hého ledna startuje v Jižní
Americe. „V Itálii nebo Fran-
cii se už několik let jezdí na
skútrech a motocyklech, tak-
že s nimi na silnicích počítají

a dokážou být více tolerant-
ní. V Česku se to teprve učí-
me,“ říká o situaci na našich
silnicích Krajčovič.

S jakými cíli na závody vy-
rážíte?
Náš tým MRG pojede na

Dakar v silné sestavě se dvě-
ma motocykly a jednou čtyř-
kolkou. Máme také jednoho
zahraničního jezdce, Itala Ja-
copa Ceruttiho. Patřím k li-
dem, kteří si dokážou reálně
zhodnotit možnosti a schop-
nosti svých jezdců v týmu.
Proto si myslím, že základ-
ním úspěchem celého týmu
je Dakar ve zdraví dokončit,
to znamená projet závěreč-
nou cílovou rampou.

Za nějaké to umístění bys-
te se ale asi nezlobil?
Pokud hodnotím jednotli-

vě,myslím si, že úspěchem Ja-
copa by bylo umístění v první
patnáctce celkového pořadí
motocyklů. Radost bych urči-
tě měl z pozice do 20. místa
pro Milana Engela, který jede
na KTM 450, a čtyřkolkář To-
máš Kubiena by měl mířit

svým výkonem na pozici
mezi prvními deseti jezdci
v kategorii čtyřkolek... Ale
známe to z minulosti, Dakar
je vždy nevyzpytatelný.

Jací jsou podle vás Češi
motorkáři oproti světu?
Na silnicích vnímám spíš

dobré řidiče než ty špatné,
ale obecně bych viděl největ-
ší problém ve zkušenostech.
Motocyklový boom u náš při-
šel později, takže se teprve
učíme toleranci. Samostat-
nou a bohužel smutnou kapi-
tolou je přeceňování schop-
ností mladíků za řídítky sil-
ných motorek. Proto fandím
různým motocyklovým ško-
lám a jezdeckýmkurzům s in-
struktory. To je ta správná
cesta k bezpečnosti motorká-
řů u nás.

Sámmáte za sebou boha-
tou sportovní kariéru...
Jezdil jsem od roku 1980.

Kariéru aktivníhomotokroso-
vého jezdce jsem ukončil
v roce 1997. Každý, kdo něco
dělá, dokáže pochopit, že za
těch 30 let mé kariéry moto-

cyklového závodníka byly
okamžiky, kdy jsemměl chuť
se vším praštit a pověsit hel-
mu na hřebík. Jenže když ty
motorky milujete, nic na svě-
tě vám nedovolí je opustit.

Jakého úspěchu si historic-
ky nejvíce ceníte?
Asi největšího úspěchu

jsem dosáhl svým jedenác-
týmmístem v celkové klasifi-
kaci mistrovství světa druž-
stev (Poháru národů) v roce
1986 vMaggiore nedalekoMi-
lána. FILIP JAROŠEVSKÝ

Nejlepší české fotky
Na Staroměstské radnici v Praze můžete navštívit výstavu
oceněných snímků českých fotoreportérů Czech Press
Photo. V kategorii Fotografie roku vyhrál snímek Micha-
la Šuly (na snímku), který fotí pro vydavatelství Mafra,
jež vydává deníky MF DNES, Lidové noviny a také deník
Metro. Jeho fotka zachytila protesty a potyčky při nedáv-
né návštěvě čínského prezidenta v Česku. MAFRA

Ervín Krajčovič

Po ukončení kariéry profi
jezdce v roce 1997 se stal ma-
nažeremmladé krve. Ta bude
závodit od 2. do 14. ledna
v Jižní Americe.

● Reprezentoval Česko
na mezinárodních motokro-
sových závodech a v seriálu
mistrovství světa.

● K motorkám a závodění ho
přivedl otec, první závod
jel v šestnácti letech.

Sto zvířat
na Flédě
Do Brna přijede populární
ska kapela Sto zvířat. Na
Flédě 6. prosince zahraje
čerstvé pecky z alba Minis-
terstvo mýho nitra i osvěd-
čené hitovky jako napří-
klad Dáma s čápem, Nikdy
nic nebylo nebo Škola, nej-
kratší cesta. Kapela loni
oslavila 25 let existence.
Vznikla na troskách stu-
dentského rock and roll
bandu. Od té doby ušla
v rámci žánrů dlouhou ces-
tu lemovanou rocksteady,
reggae, swingem
i rockem. MAFRA

Ervín s týmovou motorkou KTM 450 ARCHIV ERVÍNA KRAJČOVIČE

Zprávy krátce

frajer

Staňte se
bezdomovcem
Olomoučané se mohou zít-
ra vcítit do role bezdomov-
ců. Jejich život si na vlast-
ní kůži mohou vyzkoušet
díky charitativní akci s ná-
zvem Noc venku, čeká je
přespání pod širým ne-
bem v zimních podmín-
kách. Svou účastí v projek-
tu zároveň pomohou sa-
motným lidem bez domo-
va. Vstupné na akci, která
se koná v areálu letního
kina, je balíček potravin
v hodnotě 50 korun. Do
akce se letos zapojuje
další dvacítka měst.

Obviněný Půta
je hejtmanem
Libereckému kraji bude
opět šéfovat Martin Půta
(STAN), který je hejtma-
nem už čtvrtým rokem.
Včera se na tom dohodli

zastupitelé kraje. Jeho zvo-
lení je o to zajímavější, že
Půta je od listopadu 2014
obviněn z přijetí úplatku
kolem rekonstrukce kos-
tela sv. Máří Magdalény
v Liberci, který je jedním
z projektů financovaných
z EU. Půta teď čeká na
soud, před kterým chce
očistit své jméno.

Milost od Zemana
Prezident Miloš Zeman
dal milost dvěma vězeňky-
ním. Jedné z nich na žá-
dost papeže Františka. Jde
o mladou ženu starající se
ve vězení o dítě, které
by po dosažení tří let mu-
selo od matky. Trest dosta-
la za zpronevěru a nespl-
ňuje podmínku, kterou
prezident stanovil pro
omilostnění, protože není
dlouhodobě nemocná.
O výjimečné milosti infor-
moval mluvčí Hradu Jiří
Ovčáček. ČTK

„Hlavní je projet
cílovou rampou“
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Velvyslancem USA
mohou být i lidé
bez diplomatických
zkušeností.

První manželka Donalda
Trumpa Ivana, rozená Zelníč-
ková, je jen jednou z osobnos-
tí bez diplomatických zkuše-
ností, které semohou stát vel-
vyslanci USA. Deník The Wa-
shington Post to včera napsal
s odkazem na zájem zlínské
rodačky reprezentovat USA
na diplomatickémisi v Praze.
Podle deníku se proslýchá, že
i druhá žena budoucího prezi-
denta USA Marla Maplesová
by mohla skončit jako velvy-
slankyně, tentokrát kdesi
v Africe.

Trumpův štáb zatím o me-
todě výběru budoucích velvy-
slanců neinformoval, a tak
není jasné, zda má Ivana
a další kandidáti bez diploma-

tických zkušeností reálnou
šanci post získat. V USA je na
rozdíl od velké většiny ostat-
ních států podobná praxe běž-
ná. V USA v posledních deseti-
letích platí, že zhruba 30 pro-
cent velvyslanců bývá jmeno-
váno z politických důvodů,
zatímco 70 procent tvoří pro-
fesionální diplomaté. I když
spousta politických nomina-
cí se týká lidí vhodných pro
diplomatický úřad, dlouhodo-
bě platí, že na velvyslanecké
posty jsou jmenováni i důleži-
tí sponzoři prezidentské vo-
lební kampaně nebo prostě
spojenci hlavy státu.
Přátelé prezidentů bývají

jako velvyslanci vysíláni na
pohodlné posty, zejména do
západní nebo severní Evropy
či do karibské oblasti. I pro
Ivanu Trumpovou má v tom-
to ohledu list The Washing-
ton Post dobrou zprávu: od
roku 1995 neobsadil místo
velvyslance USA v Praze kari-
érní diplomat. ČTK, MET

Přemýšleli jste někdy nad tím, jaká investice přinese
vašim dětem největší výnos? Tím nejcennějším, do čeho
můžete investovat na začátku života vašeho potomka, co
se mu nejvíce zhodnotí, ale co mu také nikdo nesebere,
je vzdělání. O tom, jak uspořit dostatek finančních
prostředků na kvalitní vzdělání, a tedy zajistit úspěšný
start do života, jsme hovořili s Janem Brandejsem,
investičním specialistou Komerční banky.

Máte děti?
Ano. Mám dva syny ve věku 3 a 6 let.

Předpokládám, že chcete, aby vaše děti získaly kvalitní vzdělání.
Rozhodně. Myslím si, že kvalitní vzdělání, poznávání světa, cestování je to
nejcennější, co svým dětem můžete dát. A to samozřejmě není zadarmo.

Jaký postup jste zvolil pro dosažení dostatečné výše finančních pro-
středků?
Prakticky celou svoji profesní kariéru pracuju ve finančnictví, a proto
vím, že je potřeba dodržet několik hlavních zásad, které vám pomohou
během dospívání dětí nashromáždit velmi zajímavou částku. Zaprvé,
nesmíte spořit tak, že si své úspory „necháváte“ na běžném účtu. To
prostě nefunguje. Tyto peníze vždycky za něco „potřebného“ utratíte.
Kromě toho dnes ke svým penězům na běžném účtu nezískáte nic navíc.
Zadruhé, optimální je odkládat si dlouhodobě a pravidelně i menší
částky v řádu stokorun měsíčně. Samozřejmě čím více, tím lépe. Bu-
dete se za několik let divit, kolik peněz se vám podaří shromáždit.

Prozradíte nám i třetí zásadu?
Moje třetí rada se týká toho, kam peníze posílat. Já jsem zvolil fondy,
protože právě z dlouhodobého hlediska jsou podle mého názoru nej-
lepší volbou, a zatím se mi to potvrzuje.
Na základě trvalého příkazu mi do zvolených fondů odchází předem
stanovená částka a peníze si mohu prakticky kdykoli vybrat. Velkou
výhodou fondů je také to, že při správně zvoleném fondu a příznivém
vývoji trhu můžete ke svým penězům počítat i s něčím navíc. Záleží jen
na vás, jaký typ fondu si zvolíte.
Vždy ale doporučuji předem se poradit s odborníkem.

Co je pro to potřeba udělat?
Stačí zajít na jakoukoli pobočku Komerční banky nebo bezplatně zavo-
lat na číslo 800 111 166, kde vám poradí, jaký typ fondu zvolit, jak dlou-
ho do něj odkládat a kolik můžete získat navíc. Více informací můžete
také získat na webových stránkách www.investujtepravidelne.cz.
Rozhodně neotálejte, protože každý měsíc, kdy svým dětem spoříte
na vzdělání a poznávání světa, se počítá.

Nejlepší iNvesticí v životě je vzděláNí

První manželka Donalda Trumpa Ivana Trumpová AP/ČTK

Zprávy krátce

Stovky lidí měly
astmatický
záchvat
Bouřka v australském
městě Melbourne způso-
bila zdravotní problémy
stovkám lidí, kteří kvůli
dýchacím potížím volali
na pohotovost. Pylová
zrna především vlivem
větší vzdušné vlhkosti
praskají a alergeny uni-
kají do okolí. Jsou menší
než obvykle, proto se do-
stanou přímo do průdu-
šek. Tam spouštějí ast-
matický záchvat.

Vládní kolona
měla nehodu
Kolona polské delegace
premiérky Beaty Szydlo-
vé se v Izraeli stala účast-
níkem větší nehody, kte-
rou způsobila srážka po-
licejního vozu a sanitky.
Auto, které vezlo Szydlo-
vou na večeři s izrael-
ským premiérem Benja-
minem Netanjahuem
a jeho ženou Sarou, se
srážce vyhnulo. ČTK

Vyslancem USA nebývá
vždy kariérní diplomat

inzerce
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Cesta z letiště do
centra města není
bezpečná.

Dvojice lupičů s kuklami na
hlavách přepadla na předměs-
tí Paříže auto se dvěma boha-
tými ženami z Kataru. Vůz

značky Bentley, kterým asi še-
desátileté ženy cestovaly po
přistání na letišti Bourget, při-
měli vyjet z dálnice a zasta-
vit. Útočníci Arabky a jejich
řidiče ochromili slzným ply-
nem a odnesli vše cenné, co
v autě našli, především šper-
ky. Měly hodnotu nejméně
pětimilionů eur (přes 135mi-
lionů korun).

Na dálnici, která spojuje le-
tiště Bourget a Roissy smetro-
polí, se auta vykrádají často.
Tvoří se tam totiž pravidelně
dlouhé zácpy, takže vozy jez-
dí krokem a často zastavují.
Zloději se zaměřují na luxus-
ní automobily a cizince, kteří
u sebe zpravidla mívají větší
částky v hotovosti. Například
v říjnu tam při podobném

přepadení přišel o věci v hod-
notě 100 tisíc eur šéf obchod-
ní sítě Gifi Philippe Ginestet,
když jel taxíkemprávě z letiš-
tě Bourget.
Francouzská vláda začát-

kemměsíce slíbila, že vyčlení
peníze na kamery a další bez-
pečnostní opatření na silni-
cích mezi Paříží a přilehlými
letišti. ČTK, MET

Otřesy o síle 7,4 stupně, které
postihly v noci na včerejšek
severovýchod Japonska, si vy-
žádaly 14 zraněných. Ze-
mětřesení zastavilo rychlovla-
ky šinkanzen, zrušeny byly
i další vlakové spoje a řada
letů. Zasažena byla oblast pre-
fektury Fukušima, kde mo-
hutné zemětřesení a násled-
ná vlna tsunami v roce 2011

zničily jadernou elektrárnu
Fukušima I.
Po nynějších otřesech krát-

ce vypadl chladicí systém
skladování vyhořelého paliva
v sousední jaderné elektrár-
ně Fukušima II. Na pobřeží
bylo tentokrát zaznamenáno
jen menší tsunami s vlnami
vysokými maximálně jeden
a půl metru.

Úřady původně varovaly
před vlnami o výšce až tři me-
try a vyzvaly 100 tisíc obyva-
tel pobřežních oblastí k eva-
kuaci do výše položených
míst. Hrozba se ale nakonec
nevyplnila, ve fukušimské ob-
lasti vlny dosáhly výšky ko-
lem jednoho metru, nejvyšší
byly u města Sendai v prefek-
tuře Mijagi.

Japonská televize odvysíla-
la záběry z postižené oblasti,
na kterých je vidět zboží vy-
padané z regálů v obchodech
na zem či knihy smetené z po-
lic v knihovně. Žádné velké
škody ale nebyly hlášeny, jen
požár v rafinerii veměstě Iwa-
ki. Uzavřené zůstaly některé
bankovní pobočky a obcho-
dy. ČTK

Německý badatel nalezl v ar-
chivu dopis, který možná
změnil dějiny světa. Úřady
v něm z Bavorska vypovídají
dědečka nového amerického
prezidenta Donalda Trumpa.
Friedrich Trump se totiž při
předchozí cestě do USA řád-
ně neodhlásil.
Dědeček zvoleného prezi-

denta USA Trumpa pocházel
z Kallstadtu, městečka v Po-
rýní, které leží asi 20 kilomet-
rů západně od Mannheimu
a v 19. století bylo součástí ba-
vorského království. Do USA
odešel jako mladík v roce
1885. Za oceánem zbohatl
a následně se chtěl vrátit zpět
do vlasti.
Jak dokládá dokument

z 27. února 1905, který našel

badatel Roland Paul v zem-
ském archivu ve Speyeru, od-
mítly úřady jménem tehdejší-
ho bavorského regenta Luit-
polda umožnit Trumpovi,
který semezitím vrátil do Ně-
mecka, aby ve vlasti zůstal.
Před svým odchodem do USA
se totiž řádně neodhlásil a ne-
odsloužil ani povinnou vojen-
skou službu.
Trumpův dědeček Fried-

rich se poté pokusil svou de-
portaci z vlasti zpět do USA
odvrátit, v červenci 1905 ale
musel se ženou Elisabethou
Kallstadt opustit a vrátit se
do Spojených států americ-
kých. Otec budoucího prezi-
denta Trumpa Frederick se
v New Yorku narodil v říjnu
téhož roku. ČTK

Ankara stáhla návrh o sexuálním násilí
Turecká vláda se rozhodla stáhnout a upravit návrh zákona, který by v současné podobě
umožnil netrestat sexuální zneužívání nezletilých dívek, pokud se útočník s obětí násilí
ožení. Kontroverzní text, který vyvolal protesty po celé zemi (na snímku), měl včera
schvalovat ve druhém čtení parlament. AP

Zemětřesení. Zasáhlo opět Fukušimu

Trump. Jeho děd
musel z Německa

Letadla útočí
Americké letadlové lodi
Theodore Roosevelt (na
snímcích) a Dwight D. Eise-
nhower operují nyní v ob-
lasti Perského zálivu, od-
kud podnikají letecké úto-
ky na bojovníky Islámské-
ho státu v Iráku a Sýrii.
Kvůli bojům o druhé nej-
větší irácké město Mosul
muselo své domovy opus-
tit už na 68 tisíc Iráčanů.
Uprchlíků přibývá v posled-
ních dnech rychleji, proto-
že fronta se blíží k centru
města. Zatím je asi deset ki-
lometrů od něj. AP

Další loupež v PařížiZprávy krátce

Zrušili povolení
k pobytu
Belgie zrušila pařížské-
mu atentátníkovi Salahu
Abdeslamovi povolení
k pobytu, protože se
v zemi dlouho nezdržu-
je. Zákon vyžaduje od ci-
zích občanů usazených
v zemi, aby žili na udané
adrese. ČTK

Zprávy krátce

Dražili blbouna
Za 336 100 liber (10,7 mi-
lionu korun) se v Britá-
nii vydražila téměř kom-
pletní kostra dronteho
mauricijského, známé-
ho více jako blboun
nejapný. Pták vymřel
ve druhé polovině
17. století. ČTK
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V pondělí jde do
kin dokumentární
film o Usainu
Boltovi, jamajské
atletické hvězdě.

I když fanoušci mohou mít
pocit, že devítinásobného
olympijského vítěze Usaina
Bolta už dobře znají, snímek
britských režisérů Gabea
a Bena Turnerových s ná-
zvem I am Bolt (Jsem Bolt
nebo Jsem blesk) prý třicetile-
tého sprintera ukazuje tako-
vého, jaký opravdu je.

„Tímhle filmem jsem chtěl
lidem ukázat, jak můj život
skutečně vypadá. Věci, který-
mi jsem musel projít, abych

se dostal tam, kde nyní jsem.
Vzlety a pády. Nahlédnutí do
toho, jak přemýšlím a co cí-
tím,“ uvedl jedenáctinásob-
ný mistr světa a světový re-
kordman v bězích na 100
a 200metrů. V dokumentu se
objeví i další sportovní
hvězdy jako brazilští fotbalis-
té Pelé a Neymar či americká
tenistka Serena Williamso-
vá. ČTK

Boltovy
vzlety i pády
ve filmu

West zrušil část turné
Americký raper Kanye West byl v pondělí v Los Angeles
hospitalizován, údajně kvůli vyčerpání. Stalo se tak něko-
lik hodin poté, co zrušil zbývající koncerty svého nynější-
ho turné. Informují o tom tamní média. West ale rušil
a krátil koncerty i během týdne, který hospitalizaci před-
cházel. „Byl vyčerpaný a potýkal se s nedostatkem spán-
ku,“ řekl zdroj magazínu People. Nyní už je prý zpěvák
v pořádku. ČTK

Usain Bolt AP

Zpěvačka a houslistka Iva Bit-
tová vystoupí v příštích
dnech na pěti koncertech, na
nichž zazpívá slovenské lido-
vé písně ze sbírky Bély Bartó-
ka. Zazní ale v úpravě sloven-
ského skladatele Vladimíra
Godára. Koncerty se uskuteč-
ní od zítřka do pondělí ve va-
lašské Zašové, v Ostravě,
Hradci Králové, Praze a Brně.
Bittovou doprovodí sloven-
ský ansámbl Mucha Quartet.
Album Slovenské spevy letos
vyšlo u labelu Pavian Re-
cords, jde o pětatřicáté al-
bum v diskografii Bittové.
Turné v prosinci pokračuje
také na Slovensku. ČTK

Bartókovy lidovky

Slovenské spevy představují
čtyřiačtyřicet vybraných ná-
pěvů, optimisticky radost-
ných i teskných písní.

● Spojuje se v nich živelnost
dodnes svěžích melodií, pě-
veckého podání a instrumen-
tálního doprovodu. Vydává-
ny byly od roku 1880.

inzerce

Bittová. Bude
zpívat lidovky
od Bartóka

Český nadšenec
přelezl jako třetí
člověk na světě pa-
trně nejtěžší více-
délkovou cestu svě-
ta DawnWall.
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Zpěvačka Marika Gombitová
se na turné s Mekym Žbirkou
vrátila do velkých hal. U příle-
žitosti svých letošních 60. na-
rozenin vydává autobiografii
Úlomky vzpomínek, kde po-
pisuje nejen šťastné chvíle,
ale i na tragickou dopravní
nehodu, po které skončila na
vozíku. Křest knihy proběh-
ne příští pondělí od 16 hodin
v knihkupectví Neoluxor na
Václavském náměstí v Praze.

Jak moc ve své knize pood-
halujete své soukromí?
Úlomky vzpomínek je

moje první oficiální autobio-
grafie. Největší motivací pro
mě bylo potěšit fanoušky, dát
jim něco ze sebe. Měla jsem
spoustu zážitků, hudebních
i osobních, které nebyly ni-
kdy publikovány, a také fot-
ky a materiály, které jsem za-
tím nevyužila. To bylo hlav-
ním důvodem, proč jsem se
rozhodla vydat své vzpomín-
ky knižně. Zároveň mnoho

věcí nemám možnost nijak
ovlivnit, proto napsat vlastní
knihu a uvést vše na pravou
míru bylo pro mě dobrým ře-
šením.

Musela jste knihu nějak
zpětně cenzurovat?

Chtěla jsem, aby to bylo
poutavé vyprávění, ale přede-
vším jsem dbala na to, aby zů-
stalo autentické. Abych to
byla já, Marika. Přípravou
knížky jsem strávila poslední
více než rok, čerpala jsem ze
svých poznámek, které jsem

si zapisovala v průběhu let,
a stránky knížky kmé radosti
pomalu přibývaly. Některé
události mě po čase rozesmá-
ly, na vážnější věci se mi však
nevzpomínalo snadno. Měla
jsem ale poměrně jasnou
představu, jak by měla tato
kniha vypadat, a při popisová-
ní životních peripetií jsem se
snažila být opravdu upřímná.

Po pauze jste se vrátila na
pódia, proč jste se k tomu
rozhodla? Musel vás Miro
Žbirka přemlouvat?
Cítila jsem, že nastal ten

správný čas. V době, kdy jsem
začala s přípravami mého na-
rozeninového koncertu Mari-
ka Gombitová & priatelia, při-
šla pozvánka od Mekyho, ale
termíny kolidovaly. Jeho na-
bídka byla lákavá, vážím si jí
a nebylomožné ji odmítnout.
Nakonec jsem protomůj kon-
cert, který se konal v Bratisla-
vě, posunula na říjen. Turné
Road to Abbey Road proběhlo

v září, navštívili jsme společ-
ně Prahu, Ostravu, Bratislavu
a Košice. Zrealizovali jsme
tak k naší radosti všechno.

Co pro vás na návratu bylo
nejtěžší?
Mám úžasné publikum.

Bylo to skvělé, přijetí fanouš-
ků bylo neskutečně vřelé. Co
bylo nejtěžší? Cítila jsem pře-
devším velkou zodpověd-
nost, protože koncerty jsme
připravovali s velkým týmem
spolupracovníků. Jsem velmi
šťastná, že se nám všechno
podařilo.

Plánujete nějaké další kon-
certy?
Nerada slibuji cokoli dopře-

du. Je to promě fyzicky nároč-
nější, ale snažím se, aby bylo
možné zrealizovat koncerty
i v následujícím roce.

IVETA
BENÁKOVÁ
iveta.benakova@metro.cz

Marika Gombitová slaví letos 60. narozeniny. ARCHIV M. G .

Něco nemůžu ovlivnit, ve
vlastní knize to můžu vysvětlit

inzerce
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SOBOTA

Napište bublinu a reagujte
na sloupek na:

www.facebook.com/denikmetroPÁTEK

„Chceš-li
poznat, co je dřina, kup
si kolo Ukrajina, horší
je než pekařina...“

MAREK MAHDAL,
Facebook

FOTO: 2x AP

ZÍTRA

Napište svou bublinu Kvíz
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Počasí

Napadá vás vtipný popisek?

1 Nejvíc ze všech
australských plavců
získal olympijských
zlatých medailí Ian
Thorp:
a) 3
b) 5
c) 7

2 Americký průmyslník
Willis Carrier byl
vynálezce klimatizace,
poprvé ji uvedl do
provozu roku:
a) 1902
b) 1912
c) 1922

3 Svého prvního Césara
získal tento
francouzský herec
za film Stará puška,
byl to:
a) Philippe Noiret
b) Jean Marais
c) Bruno Cremer

4 Velký poloostrov
v jižním Řecku, který
tvoří část země na jih
od Korintského zálivu:
a) Peloponés
b) Attika
c) Chalkidiki

5 Osmanský ministr
války a vojenský
vůdce za první světové
války byl známý jako:
a) Džamal Paša
b) Kamil Paša
c) Enver Paša

Stupeň zátěže pro dnešek: bio 1
Mírná zátěž. Stupeň zátěže umožňuje běžný denní režim bez
omezení, pouze s přihlédnutím k aktuálnímu zdravotnímu stavu.
Teplotní rekord: 16,1 °C
Rok výskytu: 1947

Sudoku

14:00 Soudkyně Amy
14:45 Trafika
15:00 To je vražda, napsala III
15:50 Vraždy na severu
16:40 Cestománie
17:15 AZ-kvíz
17:40 Černé ovce
18:00 Události v regionech
18:25 Kde domov můj?
18:55 Události za okamžik

a počasí
19:00 Události
19:50 Branky, body, vteřiny
20:00 StarDance VIII... kolem

dokola

13:40 Putování za muzikou
14:05 Folklorika
14:35 Poutní místa
14:55 Petrohrad, Benátky severu
15:45 Evropa dnes
16:15 Klíč
16:40 Zapomenutá země
17:35 J. Vágner očima P. Krause
17:50 Po stopách Emila Holuba
18:45 Večerníček
18:55 Dobrodružství vědy

a techniky
19:20 Poutní místa: Bozkov
19:40 Postřehy odjinud
19:50 Zprávy ve znakovém jazyce

20:05 Ďáblova lest (1/3)
Krimifilm (ČR, 2009).
Znalec černé magie a poli-
cejní komisař pátrají po
pachateli série rituálních
vražd. Napínavý kriminální
příběh inspirovaný existencí
tajemné Ďáblovy bible.
Hrají: I. Trojan, J. Dvořák,
A. Geislerová, B. Munzarová

21:10 Setkání s hvězdou:
Vilma Cibulková

22:49 Výsledky losování
Šťastných 10

22:50 Na stopě
23:15 Motiv III
00:00 Banánové rybičky
00:30 AZ-kvíz
00:55 13. komnata P. Lukeše
01:20 Sváteční slovo ředitele

rádia Proglas M. Holíka
01:25 Zajímavosti z regionů

ČT1

20:00 Kamera na cestách:
Bangkok v proměnách
času
Město andělů a moderní
křižovatka jihovýchodní
Asie

21:00 Na cestě po Hesensku
21:30 Trabantem z Austrálie

do Asie (12)
22:00 Pološero - Jak vyrobit

hvězdu
22:25 Souvislosti J. Pokorného
23:25 Hra (5/6)
00:20 Uvězněni (5/6)
01:10 Zapomenuté výpravy:

Pátí bratři
01:30 Chcete mě?
02:00 Ostrovy zapomenutého

klidu
02:30 Divnopis
02:35 Kde je ta země mléka

a strdí?

ČT2

20:15 Ohnivý kuře (64)
Seriál (ČR, 2016). Mike dál
řeší svou akci v Mikulově,
ale Macátko přijde na
velký Mikeův problém.
A aby toho na něj nebylo
málo, pohádá se
s Klárou. Anna dosáhne
svého, Trébl jí konečně
podlehne a nabízí jí
investici do hotelu. Jenže
Junior má svůj plán. Hrají:
J. Prachař, J. Dolanský,
K. Leichtová, L. Polišenská,
P. Štěpánek, S. Babčáková

21:35 Show Jana Krause
22:45 Telebazar
23:50 Karolína, domácí

kuchařka
00:20 Místo činu: Kolín (11)
02:10 Siska V (4)
03:10 Návrat komisaře Rexe IX

PRIMA

15:35 Mixxxer show
Klipy na přání, soutěže,
chat s hosty

17:00 Óčko news
Hudba, film, zábava -
nikdo a nic nám neuteče

17:05 Óčko hity
Klipy nonstop

18:00 Smash!
Svět komiksů s Torenem

18:05 Óčko hity
Klipy nonstop

19:00 Óčko news
Hudba, film, zábava -
nikdo a nic nám neuteče

19:05 Moje desítka
Top 10 klipů podle
diváka Óčka

20:00 CZ & SK
České a slovenské klipy

21:00 Óčko hity
22:00 Óčko flirt

ÓČKO

20:20 Výměna manželek
Jak si osmatřicetiletá
alternativní Markéta,
vyznávající zdravou stravu,
poradí s manželem, pro
kterého je středem světa
vyleštěný sporák? A jak
zapadne chaotická Pavla
do rodiny s jasně stanove-
nými pravidly? V dnešním
díle se přesvědčíte, že není
pedant jako pedant

21:40 MasterChef Česko
23:05 Romeo musí zemřít

Akční film (USA, 2000)
01:15 Beze stopy VII (18)
02:00 Beze stopy VII (19)
02:50 Dva a půl chlapa IX (12)
03:25 Co na to Češi
04:00 Ordinace v růžové

zahradě (34)
04:55 Novashopping

NOVA

20:15 Minority Report (6)
Sci-fi seriál (USA, 2015).
Hrají: S. Sands, M. Goodo-
vá, N. Zano a další

21:20 Teorie velkého třesku V
(23)
Sitcom (USA, 2011)

21:50 Teorie velkého třesku V
(24)
Sitcom (USA, 2011)

22:20 Parťáci
22:50 Partička
23:40 Cesty k úspěchu
23:50 Grimm IV (2)

Fantasy seriál (USA, 2014)
00:45 Partička
01:40 Applikace
02:05 Grimm IV (2)

Fantasy seriál (USA, 2014)
02:50 Živí mrtví V (14)
03:30 Alias IV (9, 10)
04:55 Živí mrtví V (14)

PRIMA COOL

12:00 Polední Televizní noviny,
Sportovní noviny, Počasí

12:25 Dva a půl chlapa IX (12)
Seriál (USA, 2011)

12:55 Ordinace v růžové
zahradě (34)

14:05 Beze stopy VII (18)
15:00 Beze stopy VII (19)
15:55 Kriminálka Las Vegas XV
17:00 Odpolední Televizní novi-

ny, Sportovní noviny
17:25 Co na to Češi
18:25 Ulice (3133)
19:30 Televizní noviny, Sportov-

ní noviny, Počasí

12:00 Polední zprávy
12:10 Siska V (4)
13:30 Návrat komisaře Rexe IX

(4)
14:35 Castle na zabití VII (9)

Krimiseriál (USA, 2014)
15:35 Rosamunde Pilcherová:

Léto u moře
Romantický film (N, 1995)

17:30 Odpolední zprávy
17:45 Prostřeno!
18:55 Zprávy FTV Prima
19:25 Krimi zprávy
19:40 Divácké zprávy
19:55 TOP STAR

12:45 Simpsonovi VII (3-4)
13:45 Simpsonovi VII (5-6)
14:45 Teorie velkého třesku

V (21)
Hawkingova excitace.
Sitcom (USA, 2011)

15:15 Teorie velkého třesku
V (22)
Rozlučkové fiasko.
Sitcom (USA, 2011)

15:40 Griffinovi VII (7)
16:10 Hvězdná brána X (17)
17:10 Top Gear 2010
18:15 Simpsonovi VII (7, 8)
19:15 Simpsonovi VII (9, 10)

06:00 Ranní fresh
09:00 Zpátečka
10:00 Óčko hity
12:00 Óčko news
12:05 Óčko hity
14:00 Óčko news
14:05 Óčko hity

Klipy nonstop
15:00 Smash!

Svět komiksů s Torenem
15:05 Óčko hity

Klipy nonstop
15:30 Óčko news

Hudba, film, zábava -
nikdo a nic nám neuteče
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Adam
Všetíček

Spíš peníze, abych si
tu elektroniku mohl
nakoupit podle sebe.

Aneta
Vančatová

Ani náhodou. Raději
tvořím, takže si přeji
výtvarné záležitosti.

POPKORN
Vadí vám, když si hned vedle vás v kině někdo sedne a začne bě-
hem promítání filmu chroupat popkorn? A když zrovna nechras-
tí, nemlaská, tak brčkem alespoň usrkuje nějaký supervýživný
přeslazený nápoj? Popkorn, tedy pražené kukuřičné pukance, je
docela chutný a dokonce i trochu zdravější než třeba solené araší-
dy či brambůrky. Ale kdo tomá poslouchat? Já jsem přišel do kina
na film. Chci být dojatý, okouzlený, chci zažívat napětí, mít
strach nebo slzy v očích – nechci poslouchat žvýkání souseda. Po-
kudmá někdo hlad, tak ať se nakrmí laskavě jindy a jinde. Obá-
vám se však, že většina návštěvníků biografů propadla dojmu, že

nejsou schopni přetrpět ani osca-
rový thriller bez čtyřlitrového
kýble popkornu a litru koly. Pop-
korn se bohužel stal světově nejob-
líbenější a nejpopulárnější po-
choutkou vmultikinech. Ve dvacá-
tém století se v kinech běžně kou-
řilo, tak proč by se nemělo nyní
něco chroupat, že? Jenomžemně

to vadí, a když jsem se ptal pár známých, zdůrazňuji, že výrazně
mladších ročníků, takmi nakonec přiznali, že si občas také něco
koupí, aby neměli prázdnou pusu, ale současně jim vadí, když je
ruší sousedi při napínavém filmu. Kde je chyba? Hlavně v nás –
protože velmi snadno propadáme nástrahámokolí. Jen si to spočí-
tejte. Když si dáte „zvýhodněnémenu“, tedy střední (třílitrový)
kýbl popkornu a 0,75 litru střední nápoj, stojí vás to aspoň sto tři-
cet korun. Když ovšem propadnete „zvýhodněnémumenu“ (165
Kč), tak ten kbelík pražené kukuřice obsahuje neuvěřitelných 6 li-
trů popkornu a k tomu nafasujete litr nějaké Kolalokovy limoná-
dy. Tak to není pro jednoho, ale pro celou rodinu! Když připočí-
tám cenu za vstupenky na film, kvůli kterému jsme vlastně přede-
vším do kina přišli, tak je to docela velká suma a k tomu jako bo-
nusmáme neustále rušené vnímání uměleckého díla…

Přejete si letos od Ježíška elektroniku?

inzerce

Přestože budete mít pocit,
že do jisté události, na niž se

těšíte, musí uplynout ještě moc času, ve
finále to bude kratší.

Beran 21/3–20/4
Schopnost dělat si ze všeho
legraci je obdivuhodná, je-

nom tím nesmíte jít vašim blízkým na
nervy. To by byl větší problém.

Váhy 23/9–23/10

Nebudetemít tento den dů-
vod plýtvat vašimi silami na

nějaké stále se opakující domácí práce.
Necháte to klidně na zítřek.

Rak 22/6–22/7
Ve středu budete trochu
nedůtkliví, proto pokudmů-

žete, zmizte na chvíli své rodince z hlav-
ního zorného pole a bude zase lépe.

Kozoroh 22/12–20/1

S domácím osazenstvem vás
může dnes lákat především

poklidné zazimování doma, kdy nemu-
síte chvíli nic řešit a je vám dobře.

Býk 21/4–21/5
Jestliže budete mít dlouhou
chvíli, zkuste se odreagovat

nějakými typickými domácími pracemi.
Uděláte tak dvakrát dobře.

Štír 24/10–22/11

Zamrzí vás, že s dětmi trá-
víte málo času a zkusíte pro

všechny připravit nějaké překvapení,
které vás zase na chvíli sblíží.

Lev 23/7–22/8
Nějaké domácí spotřebiče
s vámi dnes přestanou ko-

munikovat, a než abyste trávili čas jejich
přemlouváním, udělejte si plán B.

Vodnář 21/1–20/2

Dejte někomu z vašich blíz-
kých znát, jak moc ho máte

rádi. Připravte klidně jenom malou po-
zornost a dejte průchod citům.

Blíženci 22/5–21/6
Bude vás mrzet, že nemáte
na jisté setkání všechno na-

chystané, ale i tak dokážete hodně. Tak
se pořád jen netrapte.

Střelec 23/11–21/12

Jestliže si někdo z rodiny
stěžuje na stále špatné sny,

pořiďte mu kvalitní lapač snů a uvidíte
hned ty změny, nejen interiéru.

Panna 23/8–22/9
Počasí bude nahrávat do-
mácímu hnízdění a konečně

nebudete ani děti muset příliš přemlou-
vat, aby večer nemizely ven s partou.

Ryby 21/2–20/3

KARTÁŘKA
RADKA

Volejte na 906 70 30 35 nebomi
pošleteSMS ve tvaru 34TVG a svůj

dotaz na číslo 904 30 55

TAROTUČTENÍ Z
Kdenajdete svouOSUDOVOULÁSKU?

PosílejSMS ve tvaru66NBB
a svoje znamení na číslo904 30 46

Bude pro vás tento rok lepší?
Horoskopna rok 2017!

Horoskop na středu 23. 11.
Citát

Vymysleli jej v USA.
Zábava se vším všu-
dy a vedlejší příjem
pro rozpočet kin.

THRILLER
(ze sloupku Pavla Maurera

na této straně)

Komerčně úspěšná kniha
nebo film s napínavým
a vzrušujícím dějem
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SLOVNÍK CIZÍCH SLOV
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Anketa

Komiks

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Slovo dneVýrok dne

Karolína
Bosová

Rozumný člověk si
přeje věci, které se
nedají koupit.

Dopisy a vzkazy

Na Knížecí
Mnoho Pražanů jistě netuší,
že výstavba nové čtvrti, kte-
rá se bude rozprostírat na
kolejišti bývalého náklado-
vého nádraží Smíchov, způ-
sobí, že již od zavedení no-
vého jízdního řádu (11. pro-
since) Českých drah bude
zrušena oblíbená železniční
zastávka Praha-Smíchov,
Na Knížecí. Ta byla teprve
před několika lety zřízena
jako „provizorium“ při výlu-
ce tramvajové tratě do Řep,
která byla v té době nahra-
zena železniční přepravou
na trati Smíchov – Jinonice
– Zličín. Po ukončení tram-
vajové výluky byla její provi-
zornost prodloužena na přá-
ní občanů a posléze se stala
nedílnou součástí železnič-
ních linek S, lze si povšim-
nout i hlášení v tramvajích
omožnosti přestupu na
vlak v této zastávce. Od 11.
prosince tak pojedou všech-
ny vlaky z tratě Hostivice –
Smíchov přes Smíchov-se-
verní nástupiště až na praž-
ské Hlavní nádraží po trati
s přetíženou kapacitou li-
nek S Praha – Beroun včet-
ně přetahů soukromé spo-
lečnosti Regiojet do prosto-
ru severního nástupiště. Ne-
chápu, proč nemohla být že-
lezniční zastávka Na Kníže-
cí zachována a zakompono-
vána do nové čtvrti?

MARTIN KUBÍK

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno a adre-
su. Metro si vyhrazuje právo edi-
tovat dopisy.

Sloupek

„Budu dávat
přednost hráčům,
kteří mají dobrý

charakter.“
KAREL JAROLÍM, TRENÉR

FOTBALOVÉ REPREZENTACE
Má za sebou první část z angaž-
má, které by mělo trvat až do
roku 2020. Cílem je postup na

světový šampionát 2018.
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Jedinečný
smartphone
s duálním fotoapa-
rátem vyvinutým
ve spolupráci
s firmou Leica.

Již v tuto chvíli je jasné, že
současná vlajková loď
smartphonů Huawei dokáže
naplnit vysoká očekávání,
která do ní byla od počátku
vkládána. Huawei P9 se poda-
řilo vyrovnat extrémní
úspěch svého předchůdceHu-
awei P8, o čemž ostatně hovo-
ří přes devět milionů proda-
ných kusů, a to nás ještě čeká
prodejně nejsilnější vánoční
období.
Možná i proto se ve společ-

nosti Huawei rozhodli oživit
celou řadu o dvě nové barev-
né varianty – vínově červe-
nou a elegantní modrou. Na
český trh zatím pronikla pou-
ze světle modrá edice, jež vy-

táhla styl telefonu ještě o úro-
veň výš, a pořídit si ji můžete
už nyní, například v interne-
tovém obchodě Mironet.

Největším lákadlem celé
řady P9 je bezesporu unikát-
ní duální fotoaparát vyvinutý
ve spolupráci s věhlasnou spo-
lečností Leica. Oba fotoapará-
ty mají shodné rozlišení 12
Mpx, tím však jejich podob-
nost končí. Zatímco první za-
chycuje realistické barvy, dru-
hý je „pouze“ monochroma-
tický, a jeho účelem je vykres-
lit co možná nejjemnější de-
taily. Spojením obou výstupů
vznikají snímky, které žád-
ným jiným telefonemnepoří-
díte. Hrátky s hloubkou ost-
rosti (i dodatečně) jsou pak
už jen třešničkou na dortu.
Pochvalu zaslouží kromě jiné-
ho také mimořádně povede-
né zpracování z jednoho
kusu kovu (s tloušťkou pou-
hých 6,95 mm). Superlativy
nemůžeme šetřit ani v přípa-
dě dokonalého hardwarové-
ho vybavení nebo 5.2" IPS dis-
pleje s Full HD rozlišením.

Při výběru smartphonu bývá
jedním z nejdůležitějších kri-
térií výdrž baterie. Není se co
divit,mnoho dnešních telefo-
nů žadoní o připojení k nabí-
ječce již po několika hodi-
nách intenzivního používá-
ní, a není-li zrovna žádná na-
blízku, bez powerbanky vám
v ruce zůstane jen nepoužitel-
né těžítko. Toho si byli dobře
vědomi v Huawei a vybavili
svůjmodel Y6 Pro baterií s vy-
soce nadprůměrnou kapaci-
tou 4000 mAh.
To by samo o sobě leckomu

bohatě stačilo, Huawei jde
ale u modelu Y6 Pro ještě
o kousek dál a kromě až dvou-

denní výdrže umožňuje
z akumulátoru dobíjet i jiná
zařízení s USB konektorem,
takže s nošením powerbanky
už se příště nemusíte obtěžo-

vat. Ani pro další argumenty,
proč by se měl Huawei Y6 Pro
objevit na vašem vánočním
seznamu přání, nemusíme
chodit daleko. Smartphone
je velmi svižný, spoléhá totiž
na čtyřjádrový procesorMedi-

aTek MT6735P s taktem 1,3
Ghz, 2 GB operační paměti
a vyladěný operační systém
Android 5.1. Příjemně se dívá
na 5" IPS displej s HD rozliše-
ním (1280 x 720 px), u nějž
nehrozí žádné slívání či bled-

nutí barev při pozorování
z ostřejších úhlů. Z další výba-
vy potěší kvalitní 13Mpx foto-
aparát, možnost vložení
dvou SIM karet a v neposled-
ní řadě také podpora všech
českých LTE frekvencí.

Huawei P9 Blue a Huawei P9 2x MIRONET

Huawei Y6 Pro MIRONET

Dobrý den, mám více úvěrů
a ztrácím přehled o svých splát-
kách. Co mám dělat?

Michal Pokluda, ředitel
produktového portfolia
mBank
Pokud si potřebujete snížit

měsíční splátky nebo ušetřit
na poplatcích při několika
úvěrech, řešením je refinan-
cování. Dva až tři starší úvěry
ještě nemusí být problém, ale
když jich máte na krku ještě

o něco víc, může být mno-
hem výhodnější spojit je do
jednoho. Navíc se tím podaří
zpřehlednit splácení, protože
mít jeden úvěr v jedné bance
je vždy pohodlnější než sledo-
vat několik splátek najed-
nou.
VmBank klient při refinan-

cování neplatí žádné poplat-
ky a banka zároveň nepoža-
duje doklady k původním
úvěrům.

Úspěšný Huawei P9
se nově líbí i v modré barvě

inzerce

Poradna. Refinancování
úvěrů u mBank

Huawei Y6 Pro: s extrémní výdrží
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Mladí mají neotře-
lé nápady a často
jiný pohled na věc.
Proto čím dál víc fi-
rem navazuje spo-
lupráci se středními
a vysokými školami.

V pracovních inzerátech se
běžně po uchazečích požadu-
je praxe v oboru, a tak jsou
pracovní stáže pro studenty
velkou výhodou do budouc-
na. Z průzkumu Národní
agentury pro evropské vzdě-
lávací projekty vyplývá, že 54
procent firem zohledňuje při
přijímání nových zaměstnan-
ců absolvované pracovní stá-
že. Téměř dvě třetiny zaměst-
navatelů upřednostňují stáž
přímo ve své firmě, 56 pro-
cent akceptuje i stáže z ji-
ných společností, obor však
musí být stejný.
Zapojení studentů do pra-

xe je výhodné jak pro zaměst-
navatele, tak i pro studenty

samotné. Ti si nejen vydělají
peníze na úhradu životních
nákladů, ale především získa-
jí důležité pracovní zkušenos-
ti. Podíl studentů, kteří pracu-
jí, aby získali praxi, se podle
výsledků výzkumu Eurostu-
dent V, kterého se v letech
2012 – 2015 účastnilo třicet
evropských států, pohyboval
od maxima 74 procent (Čer-
náHora) pominimum24 pro-
cent (Ukrajina), Česko bylo
s 68 procenty osmé.

V získávání praxe studenty
významně podporují i vzdělá-
vací instituce. Téměř 90 pro-
cent škol má zkušenosti s vy-
síláním studentů na pracovní
stáže v rámci Česka i do za-
hraničí. „Studenti jsou pro
nás velmi důležití. Po celý
rok se snažíme být s nimi
v kontaktu, ať už je to díky ak-
cím, které pro ně uspořádá-
me, nebo se účastníme akcí,
které pořádají vysoké školy,
studentské organizace a klu-
by. Máme také navázanou
roční spolupráci s vysokými
školami,“ říká Renata Vápení-
ková, HR specialistka ČSOB.

Stáže, brigády, odborné
přednášky a workshopy, ale
také trainee programy pro
studenty i absolventy nebo od-
borné konzultace bakalář-
ských a diplomových prací.
To vše firmy studentům nabí-
zejí. A studenti o tytomožnos-
timají zájem. Pracovat při stu-
diu je v dnešní době celkem
běžné (viz box).
Díky stážím a trainee pro-

gramům získají studenti

nejen praxi, ale i přehled, jak
to ve firmě funguje. Stáží ve
stavební společnosti si při
škole prošla Martina Schejba-
lová z Lysé nad Labem.
„Ve škole jsme měli povin-

né dvě měsíční praxe. Poma-
lu jsem se seznámila s cho-
dem firmy, a když mi praxe
skončila, nabídlmi zaměstna-
vatel, jestli nechci zůstat jako
stážistka,“ popisuje Schejba-
lová.

Než dokončila školu, tak
tři roky ve stejné firmě praco-
vala na půl úvazku a v součas-
nosti je nepostradatelnou
součástí stavebního týmu. Ta-
kový postup je velmi výhod-
ný i pro zaměstnavatele.
Díky praxím a stážím mohou
snadno získat nové zaměst-
nance bez počátečních vyso-
kých finančních nákladů.
Školní praxe a někdy i stáže
totiž bývají neplacené. MET

Možnost pracovat alespoň ob-
čas z domova je lákavá pro
většinu zaměstnanců. Na
jaro příštího roku se chystá
novela zákoníku práce, která
by pravidla pro home office
měla upravovat, protože do-
sud se pohybuje v právním va-
kuu. Z respondentů ankety
na portálu Profesia.cz má 44
procent možnost pracovat

z domova, home office by oce-
nila další polovina respon-
dentů, kteří možnost nemají.

Práce z domova je jedním
z nejžádanějších benefitů,
v současné době se o ní mluví
zejména v souvislosti s nove-
lou zákoníku práce. Jedním
ze sporných bodů, o kterém
se diskutuje, je hrazení nákla-
dů souvisejících s „prací kona-

noumimopracoviště“. Nedáv-
ná kompromisní dohoda urči-
la, že tuto náhradu budou
moci uplatňovat jenom ti, kte-
ří z domova pracují trvale. No-
vela také upřesní podmínky
bezpečnosti a ochrany zdraví
při práci z domova a povin-
nost zaměstnavatele poskyt-
nou zaměstnanci dostatečné
pracovní vybavení. MET

Zprávy krátce

Pro zobrazení celého inzerátu zadejte na
www.jobdnes.cz uvedené referenční číslo.

Moje cesta
do práce.

C E L O S T Á T N Í V Y D Á N Í

STROJÍRENSTVÍ

Weber Automation s.r.o, Brno, hledá pro
posílení svého týmu servisního technika.
Požadujeme: vyučen jako mechanik či
elektronik, znalost ČJ + NJ, ř.p. sk.B,
znalost práce s PC, ochota cestovat, výkon
práce – v ČR i v zahraničí. Životopis v ČJ a
NJ s fotografií zasílejte na:
pnovak@weber-online.com. (ref. č.:
C85C1934)

ZDRAV., SOC. SLUŽBY, FARMACIE

Chcete skloubit pracovní dobu s rodinou?
Hledáte nové pracovní uplatnění? Aeskulab,
jednička na trhu laboratorních vyšetření,
hledá do svého týmu v Praze odběrové
sestry s registrací na částečný i plný
úvazek (pracovní doba po – pá od 7 hod).
Kontakt: pavel.jiri@aeskulab.cz, tel: 225
994 233 (ref. č.: 5D79D565)

STÁTNÍ, VEŘEJNÁ SPRÁVA

Městská část Praha 2 vyhlašuje výběrové
řízení na pozici pracovník/ce oddělení
územního rozvoje v odboru dopravy a
územního rozvoje. Informace k volné pozici
a výběrovému řízení najdete na
www.praha2.cz v rubrice volná místa.
Výběrové řízení končí 25.11.2016. (ref. č.:
94110296)

EKONOMIKA

Zdrav. záchranná služba hl. m. Prahy
přijme Vedoucí/ho ekonomického oddělení.
Pož.: VŠ ekonom. směru, praxe 5 let, zákon
o účetnictví a práce na PC, základy AJ.
Výhodou zkušenosti z příspěvkové
organizace a znalost programu Gordic.
Nástup dle dohody.
tel.222070371,email:person@zzshmp.cz
(ref. č.: 4D109D78)

VĚDA A VÝZKUM

Inženýři ve výzkumu a vývoji v ostatních
oborech Selectrona s.r.o., - Minimální
vzdělání: ÚSO s maturitou (bez vyučení)
(ref. č.: 147E6FE3)

Inženýři ve výzkumu a vývoji v ostatních
oborech Selectrona s.r.o., - Minimální
vzdělání: Vysokoškolské (ref. č.: FE742853)

Genetici NATUREN s.r.o., - Minimální
vzdělání: Vysokoškolské (ref. č.: 9AF88AD2)

Technici v oblasti metrologie LINAPLAST
s.r.o., - Minimální vzdělání: ÚSO s
maturitou (bez vyučení) (ref. č.: 5B8DF404)

Inženýři ve výzkumu a vývoji v ostatních
oborech OSRAM Česká republika s.r.o., -
Minimální vzdělání: Bakalářské (ref. č.:
3121EC7B)

Pracovní stáž bývá pro studenty velmi zajímavá. PROFIMEDIA.CZ

Práce při studiu je běžná

Studenti mají o stáže zájem.
Potvrzují to i výsledky výzku-
mu Eurostudent V.

● Ve více než polovině zemí
pracuje alespoň 40 procent
studentů, kteří nežijí u rodi-
čů, v další čtvrtině zemí to je
dokonce více než 60 procent
(mezi nimi je i Česko, 67 pro-
cent). Tyto údaje se však mezi
jednotlivými zeměmi značně
liší, na druhém konci jsou
s méně než čtvrtinou pracují-
cích studentů Litva, Bosna
a Hercegovina a Arménie.

Práce z domova. Lákala by
prakticky každého Čecha

Povinně s matikou
Povinná maturita z mate-
matiky by měla být od
roku 2021 pouze na gym-
náziích a lyceích. Na od-
borných školách začne
o rok až dva později. Ne-
bude se týkat uměleckých,
zdravotnických a sociál-
ních oborů. O zavedení
maturity měli zájem za-
městnavatelé reprezento-
vaní Svazem průmyslu
a dopravy.

Dvanáct tramvají
Ústřední dílny brněnské-
ho dopravního podniku
v Medlánkách letos stihly
zkompletovat 12 nových
tramvají Vario. Je to o dvě
více, než se původně plá-
novalo. Navíc jde o rekord-
ní množství během jedno-
ho roku. V příštích dvou
letech tak zbývá sestavit
ještě dalších deset tramva-
jí. Aktuálně jich v Brně
jezdí čtyřiapadesát. ČTK

inzerce

Firmy i studenti se shodují, že
pracovní stáže jsou nutností
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Bittová. Bude
zpívat lidovky
od Bartóka

Český nadšenec
přelezl jako třetí
člověk na světě pa-
trně nejtěžší více-
délkovou cestu svě-
ta DawnWall.

Třiadvacetiletý rodák z Brna
pokořil velkou výzvu. Adam
Ondra strávil v téměř kilome-
trové stěně v masivu El Capi-
tan v Yosemitském národ-
ním parku v USA se spolulez-

cem a jističem Pavlem Blaž-
kem osm dní. Byli tak o jede-
náct dní rychlejší než Ameri-
čané Tommy Caldwell
a Kevin Jorgeson v lednu loň-
ského roku.
Ondra korunoval úspěšnou

sezonu, v níž před dvěmamě-
síci obhájil titul mistra světa
v lezení na obtížnost a stal se
vicemistrem světa v boulde-
ringu. „Je to jak na Vánoce.
Dolezli jsme nahoře k první-
mu stromu, začalo sněžit a te-
prve tehdy bylo jasné, že se
mi splnil sen. Perfektní nača-
sování,“ uvedl Ondra v tisko-
vé zprávě.
Ve stěně pracoval několik

týdnů na tom, aby nacvičil
nejtěžší úseky. K finálovému
pokusu se vydal v pondělí 14.
listopadu ve 2.46 ránomístní-
ho času, na vrchol se dostal
přesně o týden později
v 15.30 hodin. Přelez zvládl
bez přerušení pouze s nut-
nýmnocováním ve stěně v zá-
věsných stanech. Za první
dva dny Ondra překonal 13

délek z celkových 32, z nichž
většinu kvůli teplému počasí
absolvoval v nočních hodi-
nách.
Pro výstup do kolmé a hlad-

ké stěny si Ondra se svým jis-
tičemmuseli vzít zásoby jídla
a vody na řadu dní a zhruba
v polovině měli dokonce i vi-
sutý základní tábor. Jakáko-
liv chyba při jištění by se pro
lezce stala osudnou.
Ondra je první v uznáva-

ném světovém žebříčku
podle serveru www.8a.nu, do
něhož se počítají výkony na
skalách i stěnách za posled-
ních dvanáct měsíců. Ve sbír-
ce má dva tituly mistra světa
v lezení na obtížnost (2014
a 2016) a titul světového šam-
piona v boulderingu (2014).
K tomu má další tři medai-

le z MS a dvakrát ovládl i cel-
kové pořadí Světového pohá-
ru v obtížnosti a jednou
v boulderingu. Sportovní le-
zení bylo nově zařazeno do
programu olympijských her
2020 v Tokiu. PUR a ČTK

Kouč Karel Jarolím má za se-
bou první půlsezonu u fotba-
lové reprezentace a vzhle-
dem k domácím remízám 0:0
se Severním Irskem a Ázer-
bájdžánem v kvalifikaci MS ji
hodnotí se smíšenými pocity.
„Hodnotím podzim tak 50

na 50. Pozitivní je to, že noví
hráči, kteří dostali šanci, se jí
chytili, chtějí na sobě dál dě-
lat. To nám dává optimismus
do budoucna,“ řekl Jarolím.
Další zápas odehraje repre-

zentace až 22. března, kdy

v přípravě přivítá Litvu, o čty-
ři dny později pak nastoupí
v kvalifikaci na půdě San Ma-
rina. Jarolím v přestávce ne-
bude zahálet, čekají ho poho-
vory s hráči a plánuje navští-
vit i některé krajánky, kteří
nejsou tolik na očích. „Chce-
me se také sejít s trenéry a ve-
dením našich klubů. Přemýš-
líme i o tom, že bychom udě-
lali krátký sraz v průběhu led-
na, jindy na to čas asi nebude.
Spíš by se jednalo o ligový vý-
běr,“ uvedl Jarolím. ČTK

• MEGA PRSA! Pro hravé a na-
držené! Chceš více fotek? Piš
SMS ve tvaru 47FUH a text na
909 15 50
• Lucka 33. Zlobila jsem a chci
potrestat! Naplácej mi na ho-
lou. T: 909 90 99 25 nebo mi
napiš SMS na 909 15 40 s kó-
dem 38NXV a tvůj text!
• Miroslava 56. Najdu chlapa,
který by mi sexuálně zpříjem-
nil podzim života? Ozvi se mi
na 909 801 801 kód TAA33

• Jiřina 58. HLEDÁM VÝKON-
NÉHO MILENCE! Najde se
chlap, který má rád perverzní
sex? Zarostlá štěrbina už čeká...
Ozvi se mi na 909 80 50 40 nebo
mi napiš SMS na 909 15 45 s kó-
dem 34EDU a tvůj text!

E.M.A. Europe s.r.o., P. O. Box 14, Praha 05, 110 05, tech.
zajišťuje Materna, jen pro starší 18let, 1sms/50Kč vč DPH;
1min/90Kč vč DPH, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Maskotem ME bude koník
Maskotem lednového mistrovství Evropy v krasobruslení
v Ostravě bude koník, který je zároveň součástí znaku
města. Jméno teprve dostane, na jeho výběru se budou
podílet i fanoušci, kteří můžou do 29. listopadu posílat
návrhy na facebookový profil ME. „Při výběru maskota
šampionátu jsme zvažovali dvě cesty. Zda vybrat zcela
originálního maskota, nebo zvolit postavičku či zvíře ty-
pické pro Ostravu. A vyhrála druhá varianta,“ uvedl prezi-
dent organizačního výboru Stanislav Židek. ČTK

Práce - nabídka
• Brigády doplňování zboží,
balení elektra, práce ve skla-
du. Výplaty ihned 83-128
Kč/h. NaBrigadu.cz, Dornych
2a(u OD Tesco), Brno Tel:
605885588112855

• Přijmeme pracovníka na
údržbu venkovních prostor a
úklid bateriovým strojem v
adm. budově v Brně na ul. Her-
špická. Prac. doba: PO-PÁ
6:00-12:00h. Vhodné pro OZP,
SD. T: 604785750 117997

Finance - nabídka
• Půjčky! Oddlužení Vaší ne-
movitosti! Vyplatíme Vaše dlu-
hy, exekuce, zástavy! Nízká
měsíční splátka! Peníze máte
do 48 hodin! Volejte
737352730117969

Zprávy krátce

Jarolím. Chce se potkat
s ligovými trenéry

Podpořte film o Naganu
Na hokejový turnaj století v Naganu a na triumf českých
hokejistů se vzpomíná dodnes. Nyní se připravuje také
film o tomto úspěchu z roku 1998. Na plátnech kin ožijí
legendy, jako jsou Jaromír Jágr (na snímku), Ivan Hlinka
či Wayne Gretzky. Ovšem ve velmi netradiční, loutkové
podobě. K tomu, aby snímek mohl úspěšně dorazit na
plátna kin, mohou do konce roku dopomoci i lidé. A to
díky crowdfundingového portálu HitHit.com, na kterém
včera odstartovala kampaň pod názvem Nagano – Zroze-
ní hrdinů. Za příspěvek si lidé mohou vybrat různé odmě-
ny, třeba snídani s Dominikem Haškem. ASPEN

Lezec Ondra se
zapsal do historie

Intimní

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Slavii ovládá CEFC
Fotbalová Slavia Praha už
je téměř zcela ve vlastnic-
tví čínské společnosti
CEFC. Ta od čestného pre-
zidenta Jiřího Šimáněho
a jeho společnosti Fly
Sport Investments odkou-
pila zbylých 20 procent ak-
cií. Nyní vlastní 99,96 pro-
centa akcií.

Carlsen utekl
Po sedmi remízách přine-
sl zápas o šachový trůn
v New Yorku první výhru.
Připsal si ji ruský vyzýva-

tel Sergej Karjakin, přesto-
že hrál černými figurami.
Nad Norem Magnusem
Carlsenem vede po osmi
z dvanácti partií 4,5:3,5
bodu. Obhájce prohru ne-
unesl, utekl z tiskové kon-
ference, což ho bude stát
přes milion korun.

Vyzvou i Španěly
Čeští basketbalisté se příš-
tí rok na mistrovství Evro-
py představí v Rumunsku,
kde vedle domácího týmu
vyzvou Maďary, Chorvat-
sko, Černou Horu a obháj-
ce titulu Španěly. ČTK
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Hlavní brněnské
náměstí nabídne
bohatý program
a vánoční speciali-
ty. Advent naplní
i další místa.

Vánoční strom, který už nyní
stojí na náměstí Svobody
a čeká na páteční slavnostní
rozsvícení, tentokrát nevybra-
la veřejnost v anketě, ale od-
borníci. Uprostřed vánočních
trhů bude zářit 15,5metru vy-
soká jedle. Strom posuzovali
pracovníci Ústavu nauky o
dřevě Lesnické a dřevařské fa-
kulty Mendelovy univerzity v
Brně a prošel také zátěžovou
analýzou. „V souladu s celko-
vou výzdobou náměstí bude i
vánoční strom oděn do bílé
barvy. Výsledného slavnostní-
ho vzhledu se dosáhne pomo-
cí tisíce LED světel a bílých vá-
nočních koulí,“ říká mluvčí
Turistického informačního
centra Gabriela Peringerová.

Slavnostní program k zahá-
jení Brněnských Vánoc začne

už ve čtyři hodiny odpoledne,
kdy vystoupí jeden z nejlep-
ších světových beatboxerů
En.dru. Následně projdou ná-
městím velké loutky
z V.O.S.A. Theatre. Samotné
rozsvícení stromu v 17 hodin
bude doprovázet vizuální
show. Filmoví fanoušci semo-
hou těšit také na první promí-
tání v zimním kině, kde pobě-
ží filmová klasika Hrátky
s čertem.

K vánočnímu trhu na ná-
městí Svobody již tradičně pa-

tří speciální kuličky s vánoč-
ním motivem, které z místní-
ho orloje padají každou hodi-
nu od 11 do 23 hodin. Stejně
tomu bude i letos. Po loňské
premiéře se návštěvníci trhů
mohou opět těšit také na vrat-
né keramické hrníčky, z ni-
chž si vychutnají horké nápo-
je. Oproti loňsku je nebudou
muset vracet na několika
málo vybraných stáncích, ale
u kteréhokoliv prodejce ob-
čerstvení.

Na porcelánové hrnky

bude záloha 70 korun, na plas-
tové kelímky 40 korun. I přes
loňské výtky k logistice mytí
hrníčků se letos nic nemění.
Hrnky opět poputují k mytí
do 180 kilometrů vzdálené ji-
hočeské Soběslavi.

„Logistiku a umývání řeší
dodavatel systému. Speciální
myčka v Soběslavi funguje

centrálně pro trhy z více
měst. Prodejci budou zásobe-
ni několikrát denně, v Brně
bude zřízen také mezisklad
a dopravu budou zajišťovat
dvě dodávková auta, která tra-
su absolvují dvakrát denně,“
vysvětluje Adéla Nováková
z Turistického informačního
centra. RADEK BABIČKA

inzerce

Kromě náměstí Svobody si vá-
noční trhy užijete také na Rad-
nické ulici a nově na Domini-
kánském náměstí.

● Vánoční atmosféru si Brňané
vychutnají i na Zelném trhu
a Moravském náměstí, kde
trhy pořádá městská část
Brno-střed.

● Dominikánské náměstí se
zaměří především na gastro-
nomii, na Radnickou ulici chys-
tají svou vánočně laděnou pre-
zentaci různé brněnské spolky
a organizace, Zelný trh nabíd-

ne tradičně ukázky řemesel
a prodej lokálních výrobků.

● Trhy v parku na Moravském
náměstí dostanou zcela nový
charakter. Pět vyhřívaných ša-
pito nabídne pestrý program
i občerstvení. K tomu parkem
bude projíždět vláček a v mís-
tě fontány vyroste nasvícený
bar. Autory této koncepce
jsou architekti Ondřej Chybík
a Michal Krištof, kteří se
mohou pochlubit mimo jiné
vítězným návrhem českého
pavilonu na výstavě Expo
2015 v Miláně.

Vánoční kulička 3x BV

Strom v Brně

Limitovaná série hrnků

Brněnské zastupitelstvo omě-
síc odložilo schválení harmo-
nogramu prací na novém
územním plánu. Zástupci ko-
alice se budou snažit najít na
postupu shodu se všemi poli-
tickými kluby v zastupitel-
stvu, aby bylo pořizování plá-
nu co nejstabilnější. Podle pri-

mátorova náměstka Martina
Andera, kterýmá územní plá-
nování na starosti, budou prá-
ce trvat pět až šest let. Do té
doby se Brno bude řídit sta-
rým územním plánem, u ně-
hož postupně provádí potřeb-
né změny. O dokumentu by
politici měli jednat tento tý-

den. „Územní plán není prá-
ce na jedno volební období,
a pokud bude široká shoda,
proces by měl mít větší stabi-
litu,“ řekl minulý týden An-
der. Dodal ale, že pokud by
mělo jít jen o pokus o zdržo-
vání, současná koalice ho ne-
dopustí. Kromě toho zastupi-

telé schválili změny současné-
ho územního plánu. Některé
vyplývají ze Zásad územního
rozvoje Jihomoravského kra-
je, které schválilo krajské za-
stupitelstvo v říjnu před vol-
bami.
Nový územní plán by mohl

být hotov v roce 2022. Do té

doby se Brno bude řídit více
než 20 let starým územním
plánem. Minulé zastupitel-
stvo schválilo ještě v roce
2014 velkou aktualizaci plá-
nu s mnoha změnami, ale
soud ji loni v lednu zrušil pro
nepřezkoumatelnost někte-
rých rozhodnutí. ČTK

Další vánoční trhy

Územní plán. Město odložilo jeho schválení

Vánoční trhy začínají. V pátek
se na náměstí rozsvítí strom
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Studenti a vědci
z Masarykovy uni-
verzity zjišťovali,
jak nás vidí obyva-
telé Rakouska.

Lidé na obou stranách hrani-
ce mezi jižní Moravou a Dol-
ními Rakousy kladně hodno-
tí změny v cestovním ruchu
a rozvoj infrastruktury. Raku-
šané ale Čechy stále vnímají
jako součást východního blo-
ku. Bariérou pro ještě užší
spolupráci je jazyk. Ukázal to
výzkum vědců a studentů
z Masarykovy univerzity pro-
vedený ve spolupráci s Vídeň-
skou univerzitou. Projekt
měl zjistit, do jakémíry využi-

ly regiony ležící v těsné blíz-
kosti hranice nové rozvojové
možnosti, které se objevily
po pádu železné opony.

Na otázku, co si lidé žijící
v příhraniční oblasti jižní Mo-
ravy vybaví, když se řekne Ra-

kousko, většinaodpovědělaVí-
deň. Rakušanémají zase s Čes-
kem spojené levné nákupy.
„Stanovili jsme si tři hlavní

mezníky vývoje, pád železné
opony, vstup Česka do Evrop-
ské unie a vstup do schengen-
ského prostoru. Výzkum jas-
ně ukázal, že největší vliv
měl právě pád železné opo-
ny,“ řekl vedoucí projektuMi-
lan Jeřábek z Geografického
ústavu Přírodovědecké fakul-
ty Masarykovy univerzity.
Obě strany se navzájem vní-

mají jako přátelské, pro Raku-
šany však občas Češi nejsou
rovnocennými partnery, vní-
mají je jako méně bohaté
a méně úspěšné.
Malou znalost a participaci

obyvatel v přeshraničních
projektech ukázal výzkumna
obou stranách hranice. ČTK

Auto Pokorný, s.r.o., koncesionář Renault a Dacia,
Okružní 25a, 638 00 Brno, tel.: 532 194 011-012, 014, e-mail: info@renaultbrno.cz
www.renaultbrno.cz

Dotazníkové šetření

Provedli ho studenti ve smíše-
ných česko-rakouských skupi-
nách v okresech Břeclav a
Znojmo na české straně a v re-
gionech Hollabrunn a Mistel-
bach na straně rakouské.

● Výzkumu se zúčastnilo více
než 300 obyvatel jižní Mora-
vy a téměř 450 respondentů
z Dolních Rakous. Na rozvoj
spolupráce se pedagogové
zeptali i deseti českých a de-
seti rakouských starostů.

Senior centrum
Šámalova 60 brno

Nabízíme možnost
okamžitého umístění v

Domově se zvláštním režimem.

• bydlení ve dvou a vícelůžkových pokojích
• kvalitní a chutná celodenní strava
• nepřetržitá pečovatelská služba
• odborný zdravotnický personál

KontaKt:
bc. Hana boráňová – vedoucí Senior centra

tel.: 516 116 324 (od 9:00 do 15:00)
email: boranova@pravonazivot.cz

www.pravonazivot.cz

inzerce

Rakušané si Česko
spojují hlavně
s levnými nákupy
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Správa železniční
dopravní cesty
o přidělení spojů
konkrétnímu
dopravci zatím ofici-
álně nerozhodla.

RegioJet i České dráhy prodá-
vají jízdenky na totožné časy
spojů na trase Brno – Praha.
Konkrétně se jedná o spoje
v 6.09 a 7.09 z Brna a v 15.19
a 17.19 z Prahy. Žluté vlaky by
se na této trase měly objevit
od 11. prosince a před pár týd-
ny zahájil RegioJet prodej jíz-
denek. Jízdenky na tyto frek-
ventované spoje však v době
uzávěrky vydání zůstávaly
i v nabídce Českých drah. Sprá-
va železniční dopravní cesty
(SŽDC) totiž o přidělení spojů
konkrétnímu dopravci zatím
oficiálně nerozhodla.

Podle SŽDC nelze předjímat
konečné rozhodnutí. „Učiní-
me tak v zákonné lhůtě, tedy
nejpozději do 30. listopadu,“
uvedla stručně mluvčí SŽDC
Kateřina Šubová. RegioJet
však s přidělením kapacity po-
čítá a před dvěma týdny spus-
til i prodej jízdenek. Ta nejlev-
nější stojí s kreditovou kartič-
kou 175 korun, obyčejné jízd-
né ve třídě „standard“ vychází
na 219 korun. Cena jízdenky
zahrnuje denní tisk, kávu po
celý průběh cesty a jednu bale-

nou vodu či jiný nápoj. Nechy-
bí ani oblíbené LCD obrazovky
zabudované v sedadlech. Nej-
menším cestu zpříjemní dět-
ská herna s promítáním filmů.
Jízdenka v luxusnější třídě
„komfort“ začíná na 299 koru-
nách. „Plánovaný rozsah spoje-
ní pro rok 2017 je začátek – už
v následujícím roce plánuje-
me počet spojů výrazně navý-
šit a naším cílem je postupně
jezdit vlaky mezi Prahou a Br-
nem v hodinovém intervalu,“
říká majitel RegioJetu Radim
Jančura.

Ceny jízdenek Českých drah
na spoje ve stejných časech
bez zákaznických karet začína-
jí na 189 korunách. Se zákaz-
nickou IN Kartou se však cestu-
jící mohou dostat i na cenu
155 korun. Za samotnou kar-
tičku alemusejí cestující zapla-
tit, zatímco kreditová jízden-
ka RegioJetu se zřizuje zdar-
ma. Výhodnost ceníku jednot-
livých dopravců tak záleží pře-
devším na frekvenci využívání
vlaků a každý cestující si ji
musí vyhodnotit individuálně.

I České dráhy na tyto spoje
nasazují nejlepší vlakové sou-
pravy, jaké mají k dispozici.
Vedle zcela nových jednotek
railjet obsluhují trasu Praha –
Brno také vlakovými souprava-
mi EuroCity a InterPanter.
„V případě railjetů a vlaků EC
poskytujeme vysokou úroveň
gastronomického servisu.
V railjetech a InterPanterech
je bezplatné wi-fi připojení

k internetu a railjety mají také
dětské kino i vlastní palubní
portál s hudbou, zábavou a fil-
my,“ říká mluvčí Českých
drah Monika Bezuchová. Voda
a denní tisk jsou k dispozici
zdarma cestujícím v první tří-
dě. Mluvčí poukazuje také na
to, že vlaky Českých drah na
rozdíl od RegioJetu nejsou po-
vinně místenkové, takže jíz-
denky platí mezi Prahou a Br-
nemv libovolném spoji. Cestu-
jící tak v případě, že potřebuje
z jakéhokoliv důvodu změnit
spoj, kterým v daný den poje-
de, nemusí jízdenku vracet
ani měnit. „České dráhy věří,
že SŽDC v této věci rozhodne
ve prospěch naší společnosti,
protože dle našeho právního
názoru máme přednostní prá-
vo tyto vlaky provozovat,“ tvr-
dí Bezuchová. Oba dopravci
jsou připraveni v případě ne-

přidělení kapacity vrátit zákaz-
níkům peníze za již zakoupe-
né jízdenky. Trasu mezi dvě-
ma největšími městy České re-
publiky ujedou dle jízdních
řádů oba dopravci za stejnou
dobu, konkrétně za 2 hodiny
a 33 minut.

Rozhodnutí SŽDC nebude za-
jímat jen cestující, ale i státní
kasu. RegioJet bude své spoje
provozovat bez dotací. „Stát
tak díky tomu ušetří až dvacet
milionů korun ročně, které do-
posud platil na tyto nejvíce
ztrátové spoje. Proto minister-
stvo dopravy nabídku RegioJet
uvítalo a v souladu se zákonem
rozhodlo o ukončení dotování
těchto spojů. Stát dotuje Čes-
kýmdrahám ztrátové vlaky Eu-
roCity a InterCity na trati Brno
– Praha ročně částkou v řádech
stovek milionů korun,“ tvrdí
Jančura a věří, že dokáže stej-

nou službu provozovat bez do-
tací na své podnikatelské rizi-
ko. Podle Českých drah však
Jančura situaci zkresluje a stá-
tu se naopak může vpouštění
soukromých dopravců na
dráhu prodražit. „Tak se to sta-
lo na lince Praha – Ostrava –
státní hranice se Slovenskem,
kdy před nástupem konkuren-
ce dostávaly České dráhy na
tuto linku 24 milionů korun
dotací, po nástupu obou kon-
kurentů v roce 2012 zaplatil
stát na zajištění dopravy cel-
kem 165milionů korun. V roce
2015 činily dotace na této lince
u všech tří zainteresovaných
dopravců přes 80 milionů ko-
run. České dráhy přitom z této
částky inkasovaly pouze 22,5
milionu korun, zbytek dostali
právě soukromí dopravci,“ vy-
světluje Bezuchová.

Právě z toho důvodu žáda-
ly České dráhy Drážní úřad
o provedení testu hospodář-
ské vyváženosti, který by uká-
zal, zda nebude nástup konku-
rence na linku Praha – Brno
znamenat pro stát také zdra-
žení. Drážní úřad však žádost
odmítl s odůvodněním, že
k tomu není kompetentní.
Celý případ tak nyní řeší odvo-
lací soud. „Opět narážíme na
fakt, že trh v České republice
se otevírá, aniž by tu existo-
val nezávislý regulátor, který
by tyto věci řešil, a aniž by
byla stanovena jasná pravidla
liberalizace,“ dodává Bezu-
chová. RADEK BABIČKA

Brno
Cejl 103
tel.: 545241347

Maso z českých chovů, čerstvě chlazené přímo od výrobce

Bůček sk. 79,- Kč
Bůček bk. 89,- Kč
Panenka 170,- Kč
Krkovička 105,- Kč

Vepřová kýta sk. 89,- Kč
Celá kýta 74,- Kč
Celá plec 74,- Kč

Hovězí z býka (vysočina)
H. zadní 199,- Kč
Roštěnec s kostí 149,- Kč

H. přední (kližka) 149,-Kč
H. žebro + hrudi 99,- Kč

Bereme stravenky, maso vykostíme

Po – Pá 6 – 16.30 hod. / So 7 – 11 hod. - AKCE NA MASO

Chlazené kuřecí maso
Čtvrtky 54,- Kč/při koupi nad 3 kg cena za 1 kg 49,- Kč
Skelet s křídly 39,- Kč/křídla 54,- Kč/
Prso 129,- Kč/při koupi 2 kg a více cena za 1 kg 119,- Kč

Plecko 99,- Kč
Kotleta 109,- Kč
Kýta 109,- Kč
Vepř. půlka 74,- Kč (váha cca 38-45 kg)

Jedině u nás koupíte:

C
t

Celá kotleta 105,- Kč
Mleté maso vepřové 79,- Kč
Syrové vepř.sádlo s kůží

10-20,-Kč/kg

InstItut oceňování majetku
vysoké školy ekonomIcké v Praze

mimořádně otevírá v únoru 2017

čtyřsemestrální kurz pro přípravu
znalců a odhadců ve specializaci:

oceňování cenných
PaPírů a ostatního
fInančního majetku

Podrobné informace a přihlášky je možné stáhnout
z internetu nebo telefonicky požádat o jejich zaslání.

Informace a PřIhlášky:
Internet: http://iom.vse.cz

e-mail: eva.junkova@vse.cz
tel.: 224 095 732, případně 224 095 496

Galakoncert
Slavnostní vánoční kon-
cert Lucie Bílé a jejích
hostů proběhne v Hale
Vodova. Show se koná
v pondělí 5. prosince od
19.30 hodin. MAFRA

Citát

Státu se může vpouště-
ní soukromých doprav-
ců na dráhu prodražit.
MONIKA BEZUCHOVÁ
REGIONÁLNÍ MLUVČÍ ČESKÝCH DRAH

Citát

Stát díky tomu ušetří
až dvacet milionů
korun ročně.
RADIM JANČURA
MAJITEL SPOLEČNOSTI REGIOJET

inzerce

Boj o železnici. Stejné jízdenky
prodávají dráhy i RegioJet
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Expresní spoj
bude v provozu
od půlky prosince.

Brněnský dopravní podnik
připravuje zavedení další ex-
presní autobusové linky.
Vozy s označením E56 propo-
jí od 12. prosince okrajové čás-
ti města, konkrétně zastávky
Nemocnice Bohunice – Králo-
vo Pole, nádraží – Technolo-
gický park.

„Expresní autobusové lin-
ky patří mezi priority koalice
v rámci zkvalitňování měst-
ské hromadné dopravy. Zku-
šenosti ze zahraničí ukazují,
že lidémnohem raději využijí
komfortního a rychlého spoje-
ní autobusy, pokud mají tu
možnost. Magistrát se proto
bude snažit postupně propojo-
vat vzdálené konce města po-

dobnými spoji,“ vysvětluje ná-
městek primátora pro oblast
dopravy Matěj Hollan. Linka
v atraktivní jízdní době spojí
dvě významné univerzitní
a rozvojové oblasti s jedním
z největších terminálů hro-
madné dopravy v Brně. Právě
uzel Královo Pole, nádraží na-
bízí s jedním přestupem rych-
lé spojení pro většinu měst-
ských částí v severovýchodní
části města Brna a současně
propojuje městskou dopravu
se železničními linkami do
Kuřimi a Tišnova. Autobusy
E56 pojedou v ranní dopravní
špičce až do deseti hodin do-
poledne a trasu obslouží
i v odpoledních frekventova-
ných časech od dvou hodin
odpoledne. V obou směrech
pojedou expresní spoje kaž-
dých patnáct minut.

„Princip expresních linek
je postaven na tom, že mají
co nejméně zastávek, aby

byla jízdní doba co nejkratší,“
zdůrazňuje vedoucí dopravní-
ho provozu DPMB Jan Seitl.
Nová linka, která zastavuje
na pouhých sedmi zastáv-

kách, zkrátí dobu, za níž se dá
pomocí MHD z Bohunic do
Technologického parku do-
stat, a především cestujícím
ušetří přestupy. Autobusy,

které budou využívat tunely
velkého městského okruhu,
by měly danou trasu ujet
v průměru za 25 minut.

Linka E56 je třetím expres-
ním spojem v Brně. První za-
vedl DPMB v polovině prosin-
ce loňského roku. O linku E50
z Bystrce na Černovickou tera-
su je nadprůměrný zájem,
proto se předpokládá její posí-
lení. „Při zavádění první ex-
presní linky v loňském roce
jsme věřili, že si tyto spoje na-
jdou cestující. Zájem nás mile
překvapil. Doufáme, že i no-
vou linku si Brňané oblíbí
a bude stejně vytížená,“ říká
generální ředitel DPMB Miloš
Havránek. Od 1. září zahájila
pravidelný provoz i expresní
linka E75, která přinesla vý-
razné zrychlení dopravy mezi
průmyslovou zónou Černovic-
ká terasa a přestupními uzly
Stará osada a Židenice, nádra-
ží. RADEK BABIČKA

Citát

Expresní autobusové
linky patří mezi priori-
ty koalice v rámci zkva-
litňování městské hro-
madné dopravy.
MATĚJ HOLLAN
NÁMĚSTEK PRIMÁTORA PRO DOPRAVU

Citát

Po úspěchu první loň-
ské linky doufáme, že
i novou linku si Brňa-
né oblíbí a bude stejně
vytížená.
MILOŠ HAVRÁNEK
GENERÁLNÍ ŘEDITEL DPMB

Autobusová linka E56
nově propojí okraje města

inzerce
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Výstavu představu-
jící mechatronický
pohyb, který vyvo-
lává iluzi živých zví-
řat, připravilo Tech-
nické muzeum.

Výstava vznikla ve spolupráci
s Fakultou strojního inže-
nýrství Vysokého učení tech-
nického v Brně a výrobcem
modelů pro dinoparky. Dosta-
la název Dinosauři na řetězu.
Kromě pohyblivých mode-

lů druhohorních ještěrů uka-
zuje i originály a kopie zka-
menělin. Výstava robotic-
kých modelů dinosaurů zasa-
zených do iluzorního prostře-
dí druhohorní přírody před-
stavuje více než 60 statických
a robotickýchmodelů v život-
ní velikosti. Díky zvukovým,
světelným a pachovým efek-
tům umožní návštěvníkům

zážitek podobný trikům fil-
mové série Jurský park.
„Výstavu jsme připravili

k 55. výroční muzea. Kromě
klasické muzejní sbírkotvor-
né práce je také potřeba pro-
pojovat nové se starým. Dívá-
me se daleko do minulosti,
která pomocí vědy a techniky
nyní ožívá,“ řekl novinářům
odborný náměstek Technic-
kéhomuzea v Brně Ivo Štěpá-
nek. Výstava má i svou popu-
lárně-vzdělávací část, která
vysvětluje pojem a principy
mechatroniky, předvádí vý-
sledky výzkumů českých pa-
leontologů a autentické lokál-
ní nálezy zkamenělin i repli-
ky významných světových ná-
lezů z období druhohor.
Návštěvníci mají možnost

si osahat imitaci dinosauří
kůže, objevit v písku na paleo-
hřišti kostru druhohorního
tvora nebo navštívit 2D a 3D
kino s filmem, který diváky
přenese o stovky milionů let
zpět. ČTK Pozor, ať vás nekousne! ČTK

Historik Jiří Pernes zmapoval
život tří prezidentů zeměmo-
ravskoslezské. Svůj úřad za-
stávali v letech 1928 až 1941.
Jejich působení bylo krátké
a většina z nich skončila tra-
gicky. Poslední z nich, Jaro-
slav Mezník, spáchal sebe-
vraždu poté, co jej gestapo
uvěznilo v Kounicových kole-
jích. Knihu s názvem Mo-
ravští zemští prezidenti, kte-
rá má zhruba sto stran, vyda-
lo Moravské zemské muze-
um. Pozice prezidenta země
moravskoslezské souvisela se
změnou uspořádání prvore-
publikového Českosloven-
ska. Prvním, kdo se úřadu
ujal, byl zkušený úředník Jan
Černý, který vedl i dvě prvore-
publikové úřednické vlády.
Černý zastával úřad preziden-
ta země moravskoslezské do
roku 1939, kdy byl penziono-
ván. Jeho pozdější osud nebyl
tak tragický jako u jeho násle-
dovníků.
Pro roce 1948 ale přišel

o zámek Střílky, který si kou-
pil, a dožil v rodném Uher-
skémOstrohu, oba jeho syno-
vé museli emigrovat... ČTK

Pavilon Anthropos, Pisárecká 5,
Brno od 2. 12. 2016 do 31. 12. 2017

www.mzm.cz
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slavíme le
t

rekonstrukce neandertálce z francouzské lokality
La Chapelle-aux-Saints

Velice cenné poznatky
o této populaci
z území České
republiky

první cíleně zaměřený
projekt zabývající se obdobím

středního paleolitu

obraz myšlenkově omezeného
neandertálce každodenně
bojujícího o holý život
je nesprávný

fascinující schopnost přežít v drsných
podmínkách pleistocenní Evropy

unikátní nástroje štípané z kamene
nebo vytvořené z kostí a mamutoviny

Vítejte u neandertálců
Výstava vznikla ve spolupráci s Národním muzeem

a Podtatranským muzeem v Popradě.

inzerce

Dinosauři oživli v Brně.
Chovají se jako roboti

Historik.
Zmapoval
prezidenty
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Bohumil Šimek (nestraník za
ANO) pro deník Metro před-
stavil svoje priority.

Projděme si vaše předvo-
lební prohlášení. V kampa-
ni jste razil osvědčené hes-
lo ANO, že byste kraj rád
řídil jako firmu. Vy jste
však žádnou firmu neřídil.
Jak toho tedy konkrétně
chcete dosáhnout?
Myslím, že městská i státní

policie, v nichž jsem v řídící
funkci působil, se svým způ-
sobem jako firma brát dají.
Jsou to organizace, které
mají svůj rozpočet a zákla-
dem je, aby peníze byly využí-
vány co nejefektivněji. Kon-
krétně u Městské policie
Brno jsme změnili řadu
smluv, které tu byly zavede-
né za mých předchůdců, a vý-
razně jsme tím snížili nákla-
dy za služby, které nakupuje-
me. Jednalo se například
o smlouvy týkající se IT a tele-
komunikací, kde jsme se do-
stali až na poloviční ceny.
Ušetřené peníze jsme pak
mohli využít například na
kvalitnějšímateriální vybave-
ní strážníků.

Jedna z prvních věcí, které
na kraji provedete, bude
tedy audit?
V první řadě se budeme za-

bývat především rozpočtem.
Vzhledemk pozdnímu termí-
nu voleb se dostáváme do ši-
beniční situace s časem. Rádi
bychom na prosincové zastu-
pitelstvo, které se koná v půl-
ce měsíce, měli rozpočet při-
pravený a předložili jej ke
schválení.

Někteří lidé vaši koalici
kritizují za to, že už jsou
rozdané posty, ale přitom
jste nevydali programové
prohlášení, v němž byste
jasně specifikovali cíle
a způsoby, jak jich dosáh-
nout.
Součástí koaliční smlouvy

jsou teze, které tvoří kostru
budoucího programového
prohlášení. Chceme si nechat
víc času, aby výsledné progra-
mové prohlášení bylo preciz-
ní. Vzhledem k tomu, že je
teď jasnou prioritou schvalo-
vání rozpočtu a blíží se konec
roku, shodli jsme se, že práci
na programovém prohlášení
si necháme na leden.

V předvolební kampani
jste silně kritizovali oblast
dopravy. Přesto jste post
náměstka pro dopravu svě-
řili Romanu Hanákovi
z ČSSD, který řídil dopravu
posledního půl roku jako
náměstekMichala Haška.
Všechno tedy není tak
špatné, jak jste říkali?
Myslím, že i ČSSD pochopi-

la, že je potřeba učinit v této
oblasti výrazné změny, a prá-
vě proto na tento post nomi-
novala pana Hanáka. Náměst-
kem byl zatím relativně krát-
kou dobu, takže se výsledky
jeho práce ještě nemohly
plně projevit. Dlouho jsme
s ním jednotlivá témata z do-

pravní oblasti probírali a v dr-
tivé většině věcí jsme se shod-
li. Věřím, že dopravu během
našeho volebního období vý-
razně posuneme, a to jak sil-
niční, železniční, tak také le-
teckou.

Pokud jde o automobilo-
vou dopravu, zaměříte se
na silnice 2. a 3. třídy?
Ano, věřím, že se stav vozo-

vek na jižní Moravě výrazně
zlepší. Je potřeba získat na
opravy víc peněz. Z někte-
rých statistik je patrné, že
nás v tomto jiné kraje před-
běhly.

Jaké plány máte s letiš-
těm?
Letiště je klíčové téma. Sou-

časná smlouva, kterou s Jiho-
moravským krajem má, je
zcela nevyhovující. Budeme
žádat o její zásadní změnu.
Chceme zvýšit průhlednost
hospodaření, některé pozem-
ky vlastněné letištěm jsou
zcela zbytečné. Celkově je po-
třeba se podívat důkladně na
hospodaření celého letiště.

Mluvili jste i o zvýšení po-

čtu letů. Máte představu
o konkrétních linkách?
To je samozřejmě na podrob-
nější analýzu, ale vesměs by
se jednalo o destinace, do ni-
chž se tu už dřív létalo, napří-
klad Řím, Milán, Barcelona či
některá ruská města. Nabízí
se i Brusel nebo Paříž. Je tře-
ba se zamyslet, proč některé
linky byly zrušeny. Osobně
jsem třeba do Říma a Barcelo-
ny letěl několikrát a letadla
byla vždy plná, takže se nabí-
zí otázka, kde je chyba. Tu je
potřeba vyřešit.

Pokud jde o železniční do-
pravu, bývalé vedení kraje
dlouho bránilo vstupu sou-
kromých dopravců. Jak se
k tomuto stavíte vy?
Nebráníme se otevření že-

leznice dalším subjektům,
než jsou jen České dráhy, ale
je to na diskusi v koalici, při
níž si budeme muset jasně
specifikovat, na jaké podmín-
ky bude v případných veřej-
ných soutěžích kladen důraz.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Bohumil Šimek ARCHIV

Nádraží: nonstop čisté
V okolí brněnského nádraží bude
zajištěno nepřetržité udržování
pořádku. Schválili to zastupitelé
města. Od prosince se o to bude
starat městská část Brno-střed,

které dá město čtyři miliony na
vybudování veřejných toalet na-
proti nádraží, dva miliony na udr-
žení pořádku ještě letos a na vý-
měnu laviček. Pro příští rok dá
město na úklid před nádražím 13
milionů korun navíc. ČTK

● Slib, že po volbách nebudete jednat
s Michalem Haškem, jste splnili. Na
druhou stranu jste přece jen uzavřeli
dohodu s ČSSD, která si Michala Haš-
ka zvolila za šéfa klubu a de facto tak
potvrdila jeho silnou pozici uvnitř
strany. Je to podle vás v pořádku?
Měli jsme požadavek, aby Michal Ha-

šek nebyl součástí vedení Jihomorav-
ského kraje. To se splnilo. Že se stal
předsedou klubu, to je výsostné právo
ČSSD. Do toho nám nepřísluší zasaho-
vat. Já věřím, že různé sliby, které nám
byly dány, budou i splněny, a že Mi-
chal Hašek bude skutečně jen zastupi-
telem a předsedou klubu.

● Jakými konkrétními kroky chcete zlep-
šit spolupráci mezi krajem a městem
Brnem?
Spolupráci chceme zlepšit například

v oblasti cestovního ruchu. Prezento-
vat například turistům samostatně Jiho-
moravský kraj a Brno je hloupé a eko-
nomicky náročné. Je třeba zlepšit spo-
lupráci i v oblasti společných investic či
třeba už zmíněném rozšíření linek
z brněnského letiště.

● Řada brněnských kulturních institucí

poukazuje na to, že se jim výrazné
podpory dostává pouze z města, ale
jejich návštěvníky tvoří z velké části
mimobrněnští Jihomoravané, a tudíž
by i podpora kraje měla být výrazněj-
ší. Hodláte v této oblasti něco měnit?
Kultura byla doposud podřazena

pod regionální rozvoj. My z ní chceme
udělat samostatnou gesci, která bude
mít svého vlastního radního. Věřím, že
i to napomůže ke zlepšení situace. Prio-
ritou je výstavba Janáčkova kulturního
centra, ale chceme více podporovat
i další zaběhlé a smysluplné kulturní
akce a instituce.

● V předvolebních tezích jsem se doče-
tl, že mezi vaše priority patří i navrá-
cení Slovanské epopeje na jižní Mora-
vu. Jak konkrétně tomu chcete dopo-
moci?
Je to aktivita, kterou zahájil brněn-

ský primátor Petr Vokřál, který už něko-
likrát jednal s pražskou primátorkou
i starostou Moravského Krumlova.
Chceme být nápomocni s vytvořením
možností pro důstojnou prezentaci to-
hoto díla na jižní Moravě, ideálně opět
přímo v Moravském Krumlově. Samo-
zřejmě musíme počkat, jak dopadnou
právě probíhající soudní procesy.

inzerce

Krátce

Plány nového hejtmana

Další odpovědi hejtmana Šimka
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Piva připravená na
svátky zpříjemní at-
mosféru Vánoc.

Některá z piv, která jsou při-
pravena na vánoční svátky,
se již začala prodávat. Příkla-
dem je Reserva od Starobrna
ve třičtvrtělitrových lahvích.
Speciály navařily i minipivo-
vary, například slavkovský
chystá pivo označované na
britských ostrovech Winter
Warmer a připravuje i další
novinku.
Starobrno uvařilo Reservu

už potřetí. Letos mají pivní
znalci k dispozici více než tři
sta hektolitrů. Část Reservy
v externí stáčírně putovala
do lahví 0,75 litru, druhá část
se stáčela do třicetilitrových
sudů a v době adventu se
bude čepovat ve vybraných
restauracích v Brně a Jihomo-
ravském kraji.
Speciální pivomá letos jan-

tarovou barvu. Starobrněnští
sládci ho vařili už o letních
prázdninách, pak Reserva sto
dnů dozrávala v ležáckých
sklepech. „Snažíme se, aby-
chom každý rok nabídli spo-

třebitelům trochu jinou Re-
servu. Na základě zkušeností
z předchozích výrob Reservy
pak dál ladíme recepturu na
další rok. Reserva je výběr ze
sladů, letos jsme jich používa-
li nejvíce, celkem pět,“ uvedl
člen výrobního týmu a mana-
žer kvality Michal Gec z pivo-
varu Starobrno.
Slavkovský pivovar chystá

na začátek prosince novinku.
Bude jí pivo, které je na brit-
ských ostrovech označováno
jako Winter Warmer. „Jedná
se o poměrně opomínané
pivo, které nejen svým cha-
rakterem evokuje zimní ob-
dobí. Jantarově tmavě hněda-
vá barva s hustou béžovou pě-
nou upoutá zájem již od po-
hledu,“ uvedl Zdeněk Vlček
z pivovaru. V polovině prosin-
ce ještě podnik připraví me-
dový ležák, který bude chme-
lený dvěma odrůdami chme-
le a surovinou budou tři dru-
hy sladů.
Brněnský pivovar Haus-

krecht, který se chystá rozši-
řovat výrobu, letos znovu uva-
ří svoje nejsilnější pivo, kte-
rým je PH 16 Petr Bock. V hos-
podách bude k dostání počát-
kem prosince. „Kromě sudo-
vé podoby nabízíme Petr

Bock i ve speciální láhvi 0,75
litru. Abychom potěšili sběra-
tele, upravili jsme oproti loň-
sku etiketu, ale i příležitost-
né pivní tácky, které ke kaž-
dému našemu speciálu vydá-
váme,“ řekl sládek Petr
Hauskrecht.
Pivní styl Bock vybral i Lí-

šeňský pivovar. „Bocky byly
po dlouhou dobu konzumová-
ny bavorskými mnichy jako
zdroj energie v době půstu,“
uvedl Pavel Sedláček z mini-
pivovaru.
Brněnský minipivovar

Lucky Bastard podle jednate-
le Jana Grmely nachystá
něco, na co nebyli jeho zákaz-
níci zvyklí. Poprvé po třech le-
tech bude k dispozici v jed-
nom momentu celý sorti-
ment pivovaru.
„Začátkem tohoto měsíce

totiž byla spuštěna výroba
v novém provozu v Brně na
Kotlářské se sedminásobně
větší kapacitou proti předcho-
zí varně. První sudy budou
k dispozici začátkem prosin-
ce, přičemž kompletní sorti-
ment lze očekávat přibližně
v polovině měsíce, kdy se
nový pivovar otevře veřejnos-
ti,“ uvedl jednatel minipivo-
varu Grmela. ČTKSládek a majitel pivovaru Petr Hauskrecht MAFRA

Negativní vliv cigaretového
kouře na nekuřáky je letos
ústředním tématem série
osvětových akcí, které až do
pátku 9. prosince pořádá br-
něnský magistrát v obchod-
ních centrech v Brně.
Primátorův náměstek Petr

Hladík řekl, že analýza
z roku 2013 ukázala, že čtyřia-
třicet procent obyvatel je vy-
staveno tabákovému kouři.

Brno na podporu nekuřác-
kého prostředí zakáže od led-
na kouření v zoologické za-
hradě.Město se akcemi připo-

juje k Mezinárodnímu neku-
řáckému dni, který každoroč-
ně připadá na třetí listopado-
vý čtvrtek.
Akce budou do pátku v Avi-

on Shopping Parku, od pon-
dělí 28. listopadu do pátku 2.
prosince v centru Futurum,
v pondělí 5. a úterý 6. prosin-
ce v obchodním centru Ome-
ga a od středy 7. do pátku
9. prosince v hypermarketu
Albert v ulici Cejl.
Podle Petra Hladíka se

v problematice kouření věnu-
je pozornost spíše kuřákům

nebo prevenci kouření u dětí
a mladistvých. Nyní se město
zaměřilo i na nekuřáky.

V jednotlivých centrech
bude specialista, který obyva-
telům a návštěvníkům po-
skytne odborné informace
o škodlivosti pasivního kouře-
ní a nabídne změření hodno-
ty oxidu uhelnatého v plicích
a krevního tlaku.

Akci mohou využít i kuřá-
ci, pro které budou připrave-
ny konzultace problematiky
závislosti na nikotinu s rada-
mi pro odvykání kouření.

Kromě akcí budeměsto o pro-
blematice informovat veřej-
nost na informačních letá-
cích v městské hromadné do-
pravě.
Průzkum u 965 lidí ve věku

25 až 64 let ukázal, že víc než
třetina brněnských nekuřá-
ků je vystavena tabákovému
kouři.
„Přes pětadvacet procent je

to v restauracích, skoro sedm
procent na pracovištích
a přes šest procent v domác-
nostech,“ uvedl Ondřej So-
chor z Mezinárodního centra

klinického výzkumu Fakult-
ní nemocnice u svaté Anny
v Brně. Proto mají akce pořá-
dané v jihomoravské metro-
poli nabídnout pasivním ku-
řákům více informací.
„Řada lidí je proti své vůli

vystavena pasivnímu kouře-
ní, které má dopad na jejich
zdraví. Ať už jde o servírky,
návštěvníky podniků nebo
děti kuřáků, pasivní kouření
ohrožuje mnohem více lidí,
jejichž zdraví je potřeba chrá-
nit,“ řekl náměstek primáto-
ra Hladík. ČTK

Odtah + doklad o likvidaci zdarma – ihned
výkupní cena dle hmotnosti vozidla

Volejte po - pá od 8.00 do 16.00 hodin – 724 731 959
nonstop – 731 566 786

EKOLOGICKÁ

LIKVIDACEVOZIDEL

Pracovní obuv, oděvy a pomůcky
Brno, Koliště 49 www.kars-brno.cz

Kouř z cigaret. Ohrožuje nekuřáky

Jihomoravské pivovary
už navařily vánoční speciály

inzerce



přijď ochutnat do netbox store, nám. Svobody 18, Brno
nebo zavolej na 539 015 519

www.netbox.cz/metro
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O pracovní místa
se lidé ve slévárně
bát nemusí, ačko-
liv zisk firmy
o dost klesl.

Slévárně Heunisch Brno loni
klesl zisk na polovinu. Firma
vydělala po zdanění 27,5mili-
onu korun. V zisku je dva
roky po sobě, předtím byla
sedm let ve ztrátě. Firmě také
klesly tržby za prodej vlast-
ních výrobků a služeb o sedm
procent na 583 milionů ko-
run. Vyplývá to z výroční zprá-
vy společnosti založené ve
Sbírce listin.

Slévárna Heunisch Brno pa-
tří k největším podnikům své-
ho druhu na jižní Moravě.
Loni zaměstnávala průměrně
288 lidí, což jemeziročně o de-
set méně.

„Počátkem roku 2015 rea-
govalo vedení společnosti na
nízký stav zakázek neprodlou-
žením pracovních poměrů
uzavřených na dobu určitou
v průběhu roku 2014,“ uvedl
ve výroční zprávě jednatel slé-
várny Ladislav Mošovský.

Podle něj se poté situace sta-
bilizovala a ve stavu personá-
lu už nebyly žádné větší výky-
vy. Rozhodující část produkce
společnosti je určena pro za-
hraniční zákazníky, jen devět
procent odlitků šedé litiny
pro tuzemské odběratele.

Příkladem je společnost Ze-
tor tractors, se kterou slévár-
na v Brně sousedí. Slévárna
Heunisch Brno se zaměřuje
na výrobu odlitků z šedé liti-
ny a ze speciální litiny nízko-
legované cínem. Produkce fir-
my je určena pro traktorový
a dopravní průmysl. Jde o od-
litky pro motory, převody
a nápravy. ČTK

Letecká linka mezi Brnem
a Mnichovem přepravila za
první rok jedenáct tisíc cestu-
jících. V současnosti ji využi-
je zhruba padesát lidí denně,

což jsou podle ředitele Letiště
Brno Tomáše Plačka očekáva-
ná čísla.
Letadla, která mají kapaci-

tu 37 a 49 míst, jsou vytížená

nejméně z poloviny. Přesto je
linka nadále ztrátová, uvedl
Plaček v tiskové zprávě. Lin-
ka začala fungovat přesně
před rokem. ČTK

KOVOLIT, a.s. se sídlem v Modřicích,
nabízí zaměstnání na hlavní pracovní

poměr v následujících pracovních pozicích:

Uchazeče a uchazečky bez pracovních zkušeností zaškolíme, nástup možný ihned.

Kontakt: KOVOLIT, a.s., Nádražní 344, 664 42 Modřice,
tel. +420 532 157 450, mobil: +420 606 740 713 • email: personalista@kovolit.cz

Další volné pracovní pozice jsou uvedeny na www.kovolit.cz/kariera

Jsme výborně dopravně dostupní.

• Operátor/operátorka na CNC obráběcích centrech
– upínání obrobků, čištění upínače i obrobků tlakovým vzduchem, provádění
dokončovacích prací (pilování apod.) a měření, práce v nepřetržitém provozu

• Operátor/operátorka na licích strojích
– obsluha ručně ovládaných i plně automatizovaných licích strojů, provádění vizuální
kontroly kvality odlitků a mezioperačního balení, práce v nepřetržitém provozu

• Slévárenský dělník/dělnice v povrchové úpravě
– obsluha omílacích strojů nebo tryskačů, ruční opracování odlitků (pilování),
práce v nepřetržitém provozu

• Kovář
– obsluha ručních kovacích strojů a provádění vizuální kontroly kvality výkovků,
práce ve třísměnném provozu

• Řidič VZV
– odvoz vyrobených kusů a navážení materiálu

• OPERÁTORVÝROBNÍCH STROJŮ
• ŘIDIČVYSOKOZDVIŽNÉHOVOZÍKU

Pro posílení výrobního týmu veVyškově hledáme kandidáty na pozici:

Požadujeme – oPeRÁToR
 Ochotu a schopnost pracovat v třísměnném provozu
 Vyučení v dřevařském, případně strojírenském oboru výhodou, nikoli podmínkou
 Osvědčení pro řízení VZV výhodou  Odpovědný přístup k práci

Požadujeme – ŘIdIČ VZV
 Ochotu a schopnost pracovat v třísměnném provozu
 Vyučení v technickém/strojírenském oboru  Platný průkaz řidiče VZ
 Praxi v řízení VZV alespoň 1 rok  Odpovědný přístup k práci

NabíZíme:
 Dlouhodobou pracovní perspektivu  Odpovídající mzdové ohodnocení + stravenky
 Práci s moderními technologiemi  Příspěvek na penzijní nebo životní pojištění
 Slevu na vlastní výrobky a dřevěné brikety
 Další vzdělávání a možnost kariérního postupu na pozici Předáka výrobní linky

uNILIN, s.r.o.,
Tovární 1, 682 01Vyškov

V případěVašeho zájmu nás kontaktujte prosím:
Personální oddělení: Ing. andrea Zemánková, Ing. jarmila Hloušková
tel.: 517 318 121, 517 318 128, e-mail: prace@magnumparket.cz

Unilin, s.r.o. je v České republice největším výrobcem třívrstvých dřevěných parket.
Naše mateřská společnost v Belgii je největším hráčem na světovém trhu podlahovin.
Každý rok firma investuje do modernizace svých výrobních závodů. U nás ve Vyškově
právě výrazně rozšiřujeme výrobu. Budujeme zcela nový výrobní tým, který bude
na začátku rozjezdu nového projektu a bude na nových technologiích vyrábět
dřevěnou nášlapnou vrstvu pro naše parkety. Přijďte a získejte„práci s vůni dřeva“.

www.unilin.com / www.magnumparket.com

inzerce

Slévárně
Heunisch
klesl zisk
na polovinu

Na brněnské Fakultě architek-
tury VUT byla odhalena pa-
mětní deska bývalému studen-
tovi Pavlu Švandovi, jehož
tělo se našlo v říjnu 1981 na
dně propasti Macocha.

Na přelomu 70. a 80. let se
zapojil do aktivit proti komu-
nistickému režimu. Jeho smrt
se nikdy nepodařilo jedno-
značně vyšetřit, jeho bývalí ka-
marádi či příbuzní si všakmys-
lí, že na ní měla podíl Státní
bezpečnost (StB), která se
o něho zajímala.

Autorem pamětní desky je
Jan Šebánek a zasloužil se o ni
Roman Antl, který na fakultě
studoval ve druhé polovině
80. let. O příběhu se dozvěděl
až z internetu. Podrobně pří-
běh zmapoval před osmi lety
Adam Drda, tvůrce cyklu Čes-
kého rozhlasu Příběhy 20. sto-
letí. Švanda kromě studia ar-
chitektury psal také prózu, po-
ezii, věnoval se filozofii, stý-
kal se s katolickou i evangelic-
kou mládeží. Zapojil se také
do činnosti Charty 77. Krátce

před smrtí odjel do Itálie,
přestože lidé s profilem jemu
podobným nemohli s cestou
na západ počítat. Navštívil
tam prastrýce a kněze Tomáše
Špidlíka. Mohl emigrovat, vrá-
til se však domů. Jeho tehdejší
snoubence policisté po jeho
smrti řekli, aby se o sebevraž-
dě nešířila, protože případ byl
postoupený StB kvůli ochraně
státu a kvůli tomu, že byl Švan-
da předtím v zahraničí. Poli-
cie se k případu vrátila až
v roce 1990 po pádu komunis-
tického režimu, do té doby vy-
držela teorie o sebevraždě. Po
čtyřech letech znovuotevření
případu však případ uzavřela
pro nedostatek důkazů. Po-
slední chvíle jeho života tak
zůstanou nevyřešené. Švando-
va snoubenka však po letech
vzpomínala na řadu nesrovna-
lostí ve vyšetřovacím spise. Te-
orii o sebevraždě odmítala
i kvůli tomu, že Švanda byl
podle ní hluboce věřící a vy-
rovnaný člověk, který měl ži-
votní perspektivu. ČTK

Na Mnichov! Létá se z Brna

Student. Odhalili
mu pamětní desku



Kupte nawww.alza.cz nebo volejte 225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 23. 11. 2016 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.

15 990,-
5“ IPS displej (1 280 × 720)

Fotoaparáty 13 Mpx a 5 Mpx

Čtyřjádrový procesor, slot na SD karty

Voděodolnost s krytím IPX7, 4G/LTE

Android 6.0 Marshmallow

Nový model oblíbené řady Moto G s certifikací IPX7, která zaručuje odolnost vůči vodě.
Spolu s parádním 5“ displejem a pokročilým fotoaparátem je telefon připraven na každodenní výzvy.

Všechny dárky vyřešíte na

obj. kód: LEM0210a3b

5 499,-

obj. kód:  LEM0210a3b  LEM0210a3b  

5 499,-5 499,-

4 499,-

Voděodolnost a skvělý foťák

Dárky k nákupu:

Nabíječka Belkin, mobilní internet TWIST 200 Kč

a roční předplatné TÝDEN

v celkové hodnotě 1 599 Kč

-18 %

Dárky
k nákupu


